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یادش بخیر آن روزهایی که شب می خوابیدیم و صبح 
با صدای مهربان مادر که می گفت عزیزم استراحت 
کن، امروز برف زیادی آمده و مدرسه ها تعطیل شده، 
دوباره به خواب می رفتیم و ساعتی بعد با شوق برف 
بازی در حیاط خانه، از صبحانه دیرگاهی لذت می 
از بارش برف،  بردیم و می رفتیم تا در هوای پس 
نفس بکشیم و تازه شویم. شب چله هم که می رسید، 
دست در دست پدر و مادر قدم زنان می رفتیم به خانه 

پدربزرگ و مادربزرگی که انار و هندوانه و آجیل را روی لحاف کرسی جگری 
رنگشان چیده بودند و منتظر نشسته بودند تا فرزندان و نوه هاشان با سیلی از 
نشاط و مهر پا به خانه شان بگذارند و دل بدهند و قلوه بگیرند و گل بگویند و 

گل بشنوند. خانه هایی که بالا تا پایینشان پر بود از عشق.

حالا اگرچه عشق هنوز در دل های ایرانیان موج می زند، اما یلدای این 
روزها، غم دارد. یلدای این روزها پر شده از غبار و دود. یلدای این روزها 
پر شده از نگرانی. این روزها باز هم مدرسه ها تعطیل شده. این روزها 
همچنان، کودکان از شنیدن صدای مادر که می گوید امروز لازم نیست 
مدرسه بروی سرخوش می شوند. اما این بار از برف و هوای تازه بعد از برف 
خبری نیست. این روزها کمیته اضطرار آلودگی هواست که دستور تعطیلی 

مدارس را می دهد.
این روزها انار و هندوانه هم انگار طعم قدیمش را ندارد. آجیل هم دیگر شورش 
را درآورده. پدربزرگ و مادربزرگ هم بدون دستگاه های تصفیه هوا و کپسول 
های اکسیژن به سختی بتوانند از دیدار نوه ها و فرزندان لذت ببرند. این روزها 

شب چله حال سابق را ندارد.
این روزها آرزویمان شده یک ذره هوای پاک

یادش بخیر؛ یلداهایی که پر از عشق بود
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تغییرات در البرز کلید خورد
بخصوص  فردی  هر  طبیعی  طور  به 
در مسئولیت های خطیر دولتی، برای 
دنبال  به  باید  خود  اهداف  پیشبرد 
ابزارهای مناسب و قانونی باشد، برای 
یک استاندار بعنوان نماینده عالی دولت 
در استان، نیز مهمترین اولویت، انتصاب 
افرادی مورد اعتماد، مسئولیت پذیر و 
هم فکر در پست های کلیدی محسوب 

می شود که با استفاده از این امکان نسبت به برنامه ریزی های 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت اقدام کند.

حال که حدود 3 ماه از سکانداری استاندار جدید البرز می گذرد 
به طور طبیعی تغییرات آغاز می شود که البته در این چند ماه 
تصمیم عجولانه ای گرفته نشد بلکه ظرفیت های بررسی شده و 

چشم اندازی بر این اساس ترسیم شده است.
با توجه به حق استاندار برای گزینش افراد کاردان، معتمد و ... 
نمی توان وی را مورد سوال قرار داد که چرا این افراد انتخاب 
شدند و افراد دیگر انتخاب نشدند؟ هر چند که حق همه فعالان 
این حوزه است که پس از شروع به کار آن ها عملکرد این افراد را 
پایش کرده و روند اقدامات آن ها را مورد نقد و سوال از خود آن 

ها یا استاندار قرار دهند.
با تمام این تفاصیل تغییرات در استان تازه تاسیس و نوپای البرز، 
کلید خورده و پیش بینی می شود که در آینده نزدیک شاهد ادامه 
این روند باشیم، البته به طور قطع افراد منتخب دارای شایستگی 
ها و ویژگی هایی هستند که پیش از این از طریق مراجع ذی 
صلاح مورد بررسی قرار گرفته بنابراین در چنین فضایی باید در 
نظر داشت که این افراد وحی منزل نیستند و می توان عملکرد 

آنها را دنبال کرد.
البرز با مشکلات و موانع بسیاری مواجه بوده که ساماندهی و 
ارتقا وضعیت کنونی این استان نیازمند افرادی شایسته است و با 
توجه به اینکه 80 درصد ساکنان این استان مهاجر هستند، اکنون 
بومی و غیربومی معنایی ندارد و باید فارغ از این حواشی به دنبال 

بهترین ها بود.

احمد  دانیالی:
مسافران البرز ماندگاری ندارند!

گفت:   کشور  فرهنگی  میراث  سازمان  مدیریت  توسعه  معاون 
توسعه صنعت گردشگری بدون حمایت بخش خصوصی ممکن 

نیست.
احمد دانیالی در مراسم معارفه مدیرکل میراث فرهنگی البرز اظهار 
کرد: البرز شاهراه ارتباطی بسیاری از استان های کشور است و 
اغلب مسافران برای رسیدن به مقاصد خود باید از البرز عبور کنند.

وی ادامه داد: بر همین اساس البرز هر روز میزبان مسافران زیادی 
است ولی چالش اینجاست که این مسافران ماندگاری ندارند و 

اغلب عبوری هستند.

فرمانده  انتظامی نظرآباد:
 3 سارق حرفه ای در نظرآباد 

دستگیر شدند
فرمانده انتظامی شهرستان نظرآباد گفت: 3 سارق حرفه ای توسط 

پلیس این شهرستان دستگیر شدند.
سرهنگ » علی سلیمانی« در تشریح این خبر گفت: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت  قطعات خودرو  در سطح شهر که توسط 
سارق یا سارقین  صورت می گرفت موضوع به صورت ویژه در 

دستور کار مأمورین کلانتری مرکزی قرار گرفت.
شگردهای  با  مأمورین  افزود:  ادامه  در  انتظامی  مقام  این 
خاص پلیسی، بازبینی تصاویر بجا مانده از سارق یا سارقین و 
به کارگیری منابع و مخبرین، موفق به شناسایی و محل اختفاء 

سارقین شدند.

افزایش هفت درصدی تردد در 
محورهای مواصلاتی البرز

مهرداد جهانی  با اشاره به اینکه در سال گذشته سازمان راهداری 
در استان شروع به کار کرده است، اظهار داشت: استان البرز در 

حوزه راهداری و حمل و نقل نوپا است.
مدیرکل حمل و نقل و راهداری استان البرز با بیان اینکه جای 
فعالیت در زمینه راهداری در البرز بسیار است، افزود: استان البرز 
نیم درصد راه های کشور و در حالت عادی 14 درصد تردد و در 

پیک ترافیک 18 درصد تردد کل کشور را دارد.

خبر

سونیا سهیلی - تعطیلی پنجشنبه ها برای 
اولین بار در تهران به اجرا درآمد تا پایتخت 
نشینان نخستین کسانی باشند که نتایج این 
طرح را تجربه می کنند. پس از گذشت چند 
سال از اجرای این طرح به مرور استان های 
جنوبی نیز خواستار تعطیلی پنجشنبه ها شدند 
و در نهایت نیز البرز از این طرح بهره مند شد 
ولی طولی نکشید که با شکایت یک مراجعه 
کننده به وزارت کشور و اعلام نارضایتی از عدم 
رسیدگی ادارات استان به پرونده وی، تعطیلی 

پنجشنبه های البرز لغو شد!
چند سالی است که بنا به اظهارات کارشناسان 
تعطیلی یک روز در هفته برای البرز به یک 
ضرورت تبدیل شده ولی ظاهرا گواه محکمی 
برای اثبات این ادعا به وزارت کشور ارائه نشده 

است.
بر اساس تحقیقات کارشناسان محیط زیست، 
روز  در  ها  سازمان  و  ادارات  شدن  تعطیل 
پنجشنبه می تواند تاثیر بسزایی در خودپالایی 
هوا و کاهش میزان آلاینده ها که درصد بالایی 
از آن به دلیل حجم بالای تردد خودروها تولید 

می شود، داشته باشد.
استان البرز و به ویژه شهرستان کرج دارای 
در  که  است  خاصی  ویژگی های  و  شرایط 
کمتر استان و شهرستان کشور دیده می شود. 
ترافیک های  موجب  پایتخت  به  نزدیکی 
سنگین در محورهای برون  شهری البرز شده 
و از سوی دیگر آلودگی هوا و مسائلی از این 
دست نشان می دهد که باید به کرج و به 
البرز توجه ویژه ای وجود  استان  طور کلی 

داشته باشد.

اجرای تعطیلی پنجشنبه ها در البرز نیاز به 
اخذ مصوبه قانونی دارد

استاندار البرز نیز از ابتدای حضور با ابراز نگرانی 
از وضعیت هوای البرز، با اشاره به گذشته نه 
چندان دور این استان که تفرجگاهی خوش 
آب و هوا برای پایتخت نشینان بوده می گوید: 
فرق  البرز  ترافیک  و  آلودگی  میزان  اکنون 
ندارد و در سال های اخیر  با تهران  چندانی 
خطرات زیست محیطی فراوانی این استان را 

تهدید کرده است.
»محمدعلی نجفی« تردد خودروهای سنگین 
های  ترافیک  در  آنها  مدت  ماندن طولانی  و 
سنگین را یکی از عوامل موثر در شدت گرفتن 
آلودگی های هوا دانسته و می افزاید: بر این 
اساس ساماندهی پروژه های نیمه کاره راه های 
استان را در اولویت امور قرار دادیم چراکه طبق 
بررسی های صورت گرفته، تسهیل در ترددها 
سوخت  از  ناشی  آلودگی  کاهش  به  منجر 

خودروها می شود.
وی با بیان اینکه بررسی های لازم برای تعطیلی 
پنجشنبه های البرز بر اساس تجمیع و بررسی 

نظرات کارشناسان صورت می گیرد، ادامه می 
دهد: برای اجرای تعطیلی پنجشنبه ها در البرز 
نیاز به اخذ مصوبه قانونی از هیئت دولت است و 

در این زمینه پیگیر هستیم.

20 درصد ترافیک کشور به دلیل خروج 
شهروندان از کلانشهر تهران به البرز است

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری البرز 
نیز با بیان اینکه همجواری با پایتخت علاوه بر 
فرصت ها، مشکلاتی را نیز برای البرز ایجاد کرده 
می گوید: استان البرز در چند سال اخیر به دلیل 
رشد سریع جمعیت و به تبع آن افزایش روز 
افزون خودروها با پدیده آلودگی هوا مواجه است.

خسرو ارتقایی می افزاید: بیش از 20 درصد 
ترافیک کشور به دلیل خروج شهروندان از کلان 
شهر تهران به البرز است که این ترافیک به دلیل 
ذراتی که از سوخت درجا خودروها حاصل می 
شود، شدت بیشتری دارد از این رو تسهیل و 
روان سازی ترافیک تاثیر چشمگیری در کاهش 

آلودگی ها دارد.
دستورالعمل  اساس  بر  کند:  می  اضافه  وی 

سازمان بازرسی و اداره کل محیط زیست البرز 
افزایش دو و نیم برابری هوای ناسالم در البرز به 
دلیل ترافیک پایان هفته است که با تعطیلی 
پنج شنبه اخر هفته این میزان آلودگی متحمل 

استان نمی شد.

چهارچوب  در  ها  پنجشنبه  تعطیلی 
اختیارات استانی نیست

مدیرکل مدیریت بحران استانداری البرز با اشاره 
از سوی کارشناسان  اینکه گزارش کاملی  به 
خصوص  در  کشور  وزارت  به  زیست  محیط 
گوید:  می  شده  ارائه  استان  هوای  وضعیت 
تعطیلی  تحقیقات صورت گرفته  به  توجه  با 
پنجشنبه ها بار بزرگی از ترافیک را کاهش داده 
و این امر سبب ایجاد فرصت خودپالایی هوای 

استان می شود.
تعطیلی  تحقق  افزاید:  می  مهرور  مهدی 
پنجشنبه ها از چهارچوب وظایف و مسئولیت 
های استانی خارج است از این رو تنها می توان 
با ارائه نظرات کارشناسان و پیگیری های لازم از 

مراجع مربوطه این امر را دنبال کرد.
وی ادامه می دهد: نوسازی و تجهیز وسایل 
نقلیه عمومی و ترویج فرهنگ استفاده از ناوگان 
عمومی از جمله اقدامات پیشگیرانه ای است 
که می توان اکنون برای کاهش آلودگی هوای 

استان انجام داد.
مهرور می گوید: 65 درصد آلودگی هوای البرز 
بر  گاهی  که  است  خودروها  تردد  به  مربوط 
اساس مصوبه کمیته اضطرار ناچار به تعطیلی 
مدارس و ادارات می شویم متوجه تاثیر کاهش 
تردد خودرو ها  بر وضعیت هوا چشمگیر است.

اخبار کوتاهآخرین خبر

پژوهش  جشنواره  هجدهمین  در 
و  پژوهشگران  از  تقدیر  و  فناوری  و 
بهلول  دکتر  از  کشور،  برتر  فناوران 
علیجانی به عنوان پژوهشگر برتر کشور 

تقدیر شد.

هجدهمین جشنواره پژوهش و فناوری و 
تقدیر از پژوهشگران و فناوران برتر کشور 
با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 

در سالن اجلاس سران برگزار شد. 
در این جشنواره از بین 240 نفر شرکت 

کننده از دانشگاه های سراسر کشور، 16 
نفر به عنوان پژوهشگر برتر انتخاب شدند 
که دکتر بهلول علیجانی استاد دانشکده 
به  خوارزمی  دانشگاه  جغرافیایی  علوم 

عنوان پژوهشگر برتر انتخاب شد.

بهلول علیجانی پژوهشگر برتر کشور شد

این روز ها در حالی که کمر 
مردم زیر بار تورم و گرانی 
خم شده و حتی سخن از 
حذف یارانه بسیاری از مردم 
به میان آمده و اغلب مردم 
برای  حداقلی  امکانات  از 
هم  معمولی  زندگی  یک 
محروم هستند،  انتشار خبر 

افزایش حقوق یا درآمد کلی ماهانه نمایندگان مردم 
در مجلس شورای اسلامی، فارغ از شایعه یا واقعیت 
بودن آن، موجی از نارضایتی در میان مردم ایجاد کرد 
و همانگونه که شاهد بودیم این خبر با واکنش های 

بسیار منفی افکار عمومی مواجه شد. 
هرچند از رییس تا سایر نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی این افزایش حقوق را تکذیب کردند، اما از 
برمی  چنین  آنان  اظهارنظرهای  و  لابلای سخنان 
آید که اگر کلیت این خبر هم صحت نداشته باشد، 
حقوق  افزایش  موضوع  که  نیست  هم  اینگونه  اما 

نمایندگان بطور کامل بی پایه و اساس بوده است.
باری، افزایش 70 درصدی حقوق و درآمد نمایندگان 
درحالی به واکنشهای منفی و جنجال منجر شد که 
از جمله دلایل مهم آن، نبود شفافیت میزان دریافتی 
یک نماینده مجلس است و روایتهای مختلفی در این 

زمینه وجود دارد.
اعم  ها  تقریب همه رسانه  به  یادآور شویم که  باید 
مکتوب، دیداری، شنیداری و شبکه های اجتماعی در 
فضای مجازی به این موضوع پرداختند، لیکن سایت الف 
متعلق به احمد توکلی نماینده پیشین مجلس شورای 
اسلامی، مطلب مقرون به صحتی را در این زمینه تهیه و 
منتشر کرده است که با توجه به  آشنایی کامل و دقیق 

او با این امور می تواند نقش روشنگری داشته باشد.
با  نویسد، خبری روز گذشته منتشر شد  الف می 
این مضمون که کمیته بودجه  نویسی مجلس برای 
افزایش حقوق نمایندگان تا 10 میلیون تومان در  ماه 
به توافق رسیده است و حقوق نمایندگان از 5 میلیون 
و 800 هزار تومان به 10 میلیون تومان افزایش یافته 
است و مقررشده در کنار افزایش حقوق نمایندگان 

هزینه دفاتر آن ها هم به میزان نرخ تورم و حدود 10 
تا 15 درصد اضافه شود و شاهد افزایش 70 درصدی 

نمایندگان هستیم.
 افزایش حقوق نمایندگان در حالی به توافق کمیته 
بودجه  بودجه نویسی مجلس رسیده که در لایحه 
بر  امسال قرار است حقوق کارمندان 10 درصد و 
اساس نرخ تورم افزایش یابد، احتمالاً حقوق کارگران 
هم در همین راستا یعنی 10 درصد و یا کمتر در 
پایان سال نهایی شود و قانون هم می گوید میزان 

افزایش حقوق باید بر اساس رشد نرخ تورم باشد.
اما میزان دریافتی نمایندگان مشخص نیست و در این 
مورد شفاف سازی صورت نگرفته است اینکه ارقام بین 
5 میلیون 800 هزار تومان تا 7 میلیون تومان خالص 
دریافتی یک نماینده مجلس است یا اینکه 32 میلیون 
تومان، این موضوع دوباره حاشیه  ساز شده است و 
این به دلیل نبود نداشتن شفافیت است؛ هرچند قرار 
شده هیات  رییسه مجلس در این مورد اطلاع  رسانی 

و شفاف  سازی کند.
جمع دریافتی مجلسی ها در سال جاری به حدود 
ماهی 30 میلیون تومان می  رسد که این دریافتی 
شامل حقوق نمایندگی بالای 5 میلیون تومانی و حق 
دفاتر نمایندگی، حق نقلیه، حق دفاتر نمایندگان و 
خودرو در حوزه های انتخابیه و حق مسکن می شود، 
ضمن اینکه نمایندگان همواره از حقوقشان گلایه 

 مندند و به همین دلیل است برخی ترجیح می دهند  
حقوق خود را منهای سایر مزایای نمایندگی، مطرح 

کنند.
در جدولي که این روزها منتشرشد نشان مي دهد 
است،  تومان  میلیون   32 حدود  نماینده  دریافتي 
در این جدول آمده بود که نمایندگان براي برخي 
مسائل از راننده گرفته تا خودرو و مسکن و هزینه هاي 
دفتر نمایندگي و پروازها سرجمع 32 میلیون تومان 
حقوق  میزان  مورد  در  اظهارنظرها  که  مي گیرند؛ 
نمایندگان برخی ابهامات را به وجود آورده است که 
برای شفافیت میزان این حقوق می توان به صورت 
جزئی به دریافتی نمایندگان اشاره کرد تا مردم بدانند 
که نمایندگانشان چه میزان حقوق دریافت می کنند.
چه کسانی درباره بودجه مجلس تصمیم می گیرند؟

کمیته بودجه نویسی بهارستان جمع 5 نفره ای است 
که زیرنظر مستقیم ریاست مجلس امور مالی بهارستان 
را پیش می برد، در این کمیته بهروز نعمتی، عضو 
هیأت رئیسه و حسن زمانی، مشاور رئیس مجلس 
به نمایندگی از هیأت رئیسه در جلسه ای مشترک با 
محمدرضا تابش، محمدحسینی و عبدالرضا مصری 
سه تن از اعضای کمیسیون برنامه و  بودجه درباره 
بودجه مجلس رایزنی می کنند و برای فهرست دخل 

و خرج مجلس بودجه می نویسند.
بودجه  ردیف  در 5  که  کلی  رقم  کمیته ای که جز 
)مجلس شورای اسلامی، مرکز پژوهش های مجلس، 
کتابخانه و مرکز اسناد، دیوان محاسبات و اداره تنقیح 
قوانین( به صحن علنی بهارستان ارجاع می شود، هرچند 

جزئیات بیشتری در اختیار نمایندگان قرار نمی دهد.
به هرحال باوجود اینکه علاوه بر تکذیب این خبر 
توسط نمایندگان مجلس، برخی از آنها هشدار دادند 
حتی اگر چنین طرحی در مجلس مطرح شود با آن 
مخالفت خواهند کرد، با همه اینها چیزی که اکنون 
توجه افکار عمومی را به خود جلب کرده این است که 
اگر نمایندگان مجلس دغدغه حق و حقوق خودشان 
و  باشند  داشته  نیز  را  مردم  دغدغه  باید  دارند،  را 
چنانچه این توازن برقرار شود، بطور قطع بخش عمده 

ای از مشکلات جامعه برطرف می شود.

  از چه زمانی کار در عرصه موسیقی را شروع افزایش حقوق نمایندگان مجلس از شایعه تا واقعیت
کرده اید؟ 

از 12 سالگی.

  در مورد آثار خود توضیح دهید: 
85 اثر ارائه کرده ام و در طول این سالیان توفیق داشته ام 
با افراد معروفی کار کنم. با آلبوم »بهانه« و ترانه »تو 
مثل گلی« که آهنگش از همسرم »شهره قائد« است 
و خواننده آن هم »سعید پورسعید« است کار حرفه ای 
در زمینه موسیقی پاپ را آغاز کردیم. آثار متنوع با افراد 

موفقی ارائه دادم که بی اغراق 20 اثر جاودانه شد.

  با چه سازهایی آشنایی دارید؟  
ساز اصلی من پیانو است و همه سازهای کلاویه ای مثل 
آکاردئون و کیبورد را می نوازم. به سنتور و ساز دهنی 

هم تسلط دارم.

  سبک موسیقی شما چیست؟
با پاپ شروع کردم ولی موسیقی سنتی هم دوست دارم 
و معمولا به صورت تلفیقی کار می کنم که مردم به آن 

رغبت بیشتری دارند. 

  ذوق موسیقیایی جوانان را چطور ارزیابی 
می کنید؟

به  نسبت  اما  بهتر شده  قبل  دو سال  یکی  به  نسبت 
دهه های قبل هنوز جا برای رشد دارد. موسیقی دهه پنجاه 
ترانه هایی به یاد ماندنی دارد ولی ترانه های حال حاضر به 

ندرت به ذهن می مانند به خاطر این که زودگذر است. 
سوژه های آن زمان نوتر بود و شاعر اثری مانا از خود به 
جا می گذاشت. ذائقه مردم رو به رشد است. البته در کنار 

کار خوب کار ضعیف هم هست.

  چرا  نوجوانان به این سبک موسیقی با همه 
ضعفهایش گرایش دارند؟

در این سن خیلی زود تحت تاثیر مسائل قرار می گیرند. 
تهیه کنندگان این نوع موسیقی هم دقیقا از همین سنین 

مخاطب جذب می کنند. 

  چه قدرگره عاطفی بین آهنگساز، خواننده و 
ترانه سرا را در خلق یک اثر مهم می دانید؟ 

مسلما وقتی به هم نزدیک باشند کار به مراتب بهتر است. 

ممکن است شبی حال هر دو خوب باشد و یک شبه اثری 
بی نظیر خلق  شود. البته انتخاب خود خواننده در شعر و 

ترانه سبب موفقیت یک اثر می شود.

  در مورد مشکلات این عرصه توضح دهید: 
موسیقی به چند فرد خاص محدود شده. با همه احترامی 
مجوز  فرد  به چند  فقط  اما  قائلم  همکارانم  برای  که 
می دهند و بقیه همچنان بدون حمایت پشت در مانده اند. 

فرصت رقابت برابر به همه داده نمی شود.  

  چه توصیه ای به جوانان دارید؟
اکثر خوانندگان جوان توصیه پذیر نیستند. خودشان را 
بالاتر از پیشکسوت ها می بینند و حتی آنان را مهره سوخته 
می دانند. ذوق اندکی دارند که باید در سایه بزرگان پرورش 
یابد اما آنان متاسفانه اینگونه نیستند. لذا پیشرفتی هم 
نمی کنند. الان در سطحی موسیقی در حال تولید است که 
حرف نویی برای گفتن دارند. تقریبا موسیقی آنسوی آب را  
کمرنگ کرده اند ولی حامی  واقعی ندارند. در ضمن بعضی 
از جوانانی که اول کار هستند را دیگران استتار می کنند و 

از آنان سوء استفاده می کنند که باید بیشتر مراقب باشند.

  در مورد حق کپی رایت بگویید؟
اگر قانون کپی رایت در شعر، ترانه و موسیقی وجود داشت 
هر کسی به حق خود قانع بود. اما به راحتی چند واژه 
کلیدی و الهام بخش را از شعر بر می دارند و خرج شعر 
خود می کنند. در زمینه موسیقی هم که تکلیف کاملا 

روشن است!
***

شهره قائد در تحریره »دنیای هوادار« از اولین تجربه 
خود برای آغاز حرفه شاعری گفت. با ما باشید تا با 

روحیات این شاعر جوان بیشتر آشنا شویم. 

اولین  سرودن  در  خود  حس  اولین  از    
شاعرانه ها  بگویید:

اولین باری که شعر گفتم 12 سالم بود. زمانی که از 
مدرسه به خانه برگشتم دیدم جوجه ای که سالها برای 
آن زحمت کشیده بودم سر بریده شده و از آن دمپخت 
درست کرده بودند! از غم کشته شدن آن اولین جرقه 
شعر در روحم زده شد. شاعری را  با خاطره ای تلخ شروع 

کردم اما واقعا از آن لذت می برم.

  از چه سالی کار خود را آغاز کرده اید؟  
از سال 76 به صورت حرفه ای کارم را با همسرم شروع 
اجرا  معروف  خواننده های  توسط  سروده هایم  و  کردم 

می شد.

  کتاب یا دیوان شعری منتشر کرده اید؟
برای مجوز نشر شعرهایم در حال اخذ مجوز هستم که 

بزودی منتشر خواهد شد. 

  چه قدر دقت در حفظ یک اثر هنری را در 
ایجاد و تقویت انگیزه هنرمندان موثر می دانید؟ 

مسلما این موضوع بسیار مهم است. وقتی شعرهایم را 
با تمام وجود و احساس می نویسم، انتظار دارم بدون 
هیچ دست بردنی در اشعارم با همان احساس توسط 
خوانندگان به مخاطبین منتقل شود و البته حق کپی 

رایت نیز رعایت شود. 

  نظر شما راجع به ورود بانوان به عرصه شعر 
و موسیقی چیست؟

به نظرم باید قدرت خودباوری و تصمیم گیری در بانوان 
تقویت شود. انسان تنها یک بار زندگی می کند و باید 
برای رسیدن به خواسته های مفید خود در جامعه تلاش 
کند. زنان اگر بخواهند کاری را انجام دهند، قطعا پیگیر 

هستند تا به نتیجه برسد.  

و  ترانه سرا  بین  الفت  مورد  در  شما  نظر    
آهنگساز چیست؟

وقتی چند نفر برای کار کردن در کنار هم قرار می گیرند 
باید به تفاهم برسند تا نتیجه تلاش های خود را ببینند. 

  از مشکلات موسیقی بگویید:
مشکلات موسیقی و شعر فراوان است. برخی شعرها 
باوجود داشتن مشکلات قافیه ای و وزنی مورد استقبال 
قرار می گیرد و حتی مجوز پخش در رسانه ملی را دارند.

  چرا بعضی از ترانه های امروزی با عنوان ترانه 
عاشقانه حاوی تنفر است؟ 

از نفرت گفتن  اما  انسانها شهامت می دهد   عشق به 
فقط موجب انزوا می شود. باید شهامت از عشق گفتن 

را داشت!

زوج هنرمند در میهمانی شب یلدای »دنیای هوادار«
مطرح کردند:

از عشق گفتن شهامت می خواهد

دنیای هوادار از تصویب یک خواست عمومی گزارش می دهد:

تعطیلی پنجشنبه های البرز 
در تعلیق

مهدی مهرورخسرو ارتقاییمحمدعلی  نجفی

علیرضا ریحانی

 افزایش 70 درصدی حقوق 
و درآمد نمایندگان درحالی 

به واکنشهای منفی و جنجال 
منجر شد که از جمله دلایل 

مهم آن، نبود شفافیت میزان 
دریافتی یک نماینده مجلس 
است و روایتهای مختلفی در 

این زمینه وجود دارد.

توحید  وانشانی

مجید رضازاده موزیسین صاحب نامی است که به عنوان آهنگساز و تنظیم کننده 
غلام  پورسعید،  سعید  اخشابی،  مجید  چون:  خواننده هایی  با  همکاری  سابقه 
کویتی پور ، فریدون بیگدلی، نیما نکیسا، مسعود خادم، امیر عبداله و... را در کارنامه 
موفق خود دارد. وی خالق قطعه »تو مثل گلی« است که شعرش را همسرش »شهره 
قائد« سروده است. این زوج هنرمند میهمان ویژه شب یلدا در دفتر روزنامه »دنیای 
هوادار« بودند.  رضازاده متولد 1351 است. 25 سال به صورت حرفه ای در زمینه 
موسیقی فعالیت داشته و تا کنون 85 اثر ارائه کرده است. آنچه پیش روی شماست 

ماحصل گپی دوستانه در مورد موسیقی است که با وی و همسرش داشتیم:

دنیای هوادار
 کانال تلگرام

@ Dhavadar
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 پرسپولیس تهران - صنعت نفت آبادان
پرسپولیس که رقابت های این فصل لیگ برتر را 
مقتدرانه آغاز کرده و مدعی شماره یک فتح لیگ 
هفدهم محسوب می شود. شاگردان برانکو برای جام 
حذفی هم کلی خواب دیده و نقشه  های طلایی 
کشیده بودند تا در پایان فصل با فتح هر دو کاپ 
فوتبال ایران و دبل کردن،روز هایی فراموش نشدنی 
را برای هوادارانشان به یادگار بگذارند. آنها آنقدر 
غرق  در این رویا بودند که از واقعیت فاصله گرفتند 
و یادشان رفت برای تحقق چنین اتفاقی زیبایی 
باید حرف هایشان را درون مستطیل سبز بزنند نه 

در داخل فضای مجازی.
طی روزهای گذشته بیشتر انرژی پرسپولیسی ها 
صرف پیگیری امور حاشیه ای، پرسش و پاسخ 
البته جشن و  در فضای مجازی و رسانه ها  و 
میهمانی  شده بود و کمتر در رابطه با جدال 
جام  چارچوب  در  آبادان  نفت  صنعت  مقابل 
برانکو  آنها چیزی می شنیدیم. حتی  از  حذفی 
ای  حاشیه  کم  مربی  معمولاً  که  ایوانکوویچ 
مصون  مسئله  این  از  هم  می شود  محسوب 
نمانده و در سرخوشی قرمزها شریک شده بود 
به میدان  پا  بعدازظهر سه شنبه در حالی  .آنها 
گذاشتند که خودشان را از همان ابتدای کار فاتح 
بازی دانسته و نحوه عملکردشان درون زمین هم 
کاملًا حکایت از غرور و شکم سیری بازیکنان 
داشت. فرصت هایی که یکی پس از دیگری بر 
نشد،  دانسته  قدر  که  موقعیت هایی  رفت،  باد 
اعتراضات پیاپی به داوران البته مهم تر از همه 

آنها، جدی نگرفتن حریف همان اتفاقی را برای 
پرسپولیس رقم زد که پاییز سال گذشته شاهد 
آن بودیم. تراژدی حذف از جام حذفی و نرسیدن 
به جمع تیم های مطرح این گردونه. حالا بدون 
شک وقتی قرعه کشی مرحله نیمه نهایی برگزار 
شود بازیکنان و مربیان پرسپولیس با حسرتی 
وصف نشدنی به گردونه و گوی های داخل آن 
می نگرند زیرا به راحتی مجال قرار گرفتن درون 

قرعه کشی را از کف دادند.
واقع  در  تهران  در  نفت  صنعت  مقابل  ناکامی 
تیمی  بود.  پرسپولیس  دوران سرخوشی  پایان 
که در نیم فصل اول لیگ برتر به معنای واقعی 
کلمه مقتدرانه ظاهر شده به تمکن در جایگاهی 
قرار دارد که واقعاً  از شایستگی ایستادن بر آن 
فراموش  سرخ پوشان  ظاهراً  اما  است  برخوردار 
کرده اند که در حال حاضر »صدرنشین« لیگ 
برتر محسوب می شوند نه »قهرمان« این پیکارها. 
هنوز راه بسیار طولانی تا فتح آخرین خاکریز 
لیگ باقی مانده اگر قرار باشد پرسپولیسی ها را 
در ادامه مسابقات داخلی و البته لیگ قهرمانان 
سه شنبه  روز  که  ببینیم  همین طوری  آسیا 
دیدیم، بدون شک نه تنها در مصاف با حریفان 
آسیایی به جایی نمی رسد بلکه هیچ بعید نیست 
صدرنشینی و البته قهرمانی در لیگ برتر را نیز به 
رقبا تقدیم کنند. باخت مقابل صنعت نفت آبادان 
-که البته بدون هیچ شک و تردیدی نمی توان 
شایستگی این تیم خوب را کتمان کرد- در واقع 
همچون ساعت زنگ داری باید باشد تا برانکو و 

شاگردانش را از خواب غفلت بیدار کند. آنها باید 
از این شکست سنگین البته تاوان سنگین تری 
برای  پلی  عنوان  به  پرداختند،  آن  بابت  که 
رسیدن به آینده بهتر استفاده کنند. شکستی 
که اگر درس عبرت شده باشد، می تواند قهرمانی 
در  لیگ هفدهم را برایشان ارمغان بیاورد. البته 
درس  که  شرطی  »به  گفتیم،  که  همان طور 

عبرت« شده باشد.

 استقلال خوزستان  - تراکتورسازی تبریز
عبدالله ویسی این بار با درخشش دروازه بان خود 
موفق شد یک برد مهم و حیاتی دیگر برابر یحیی 
گل محمدی بدست بیاورد و تیمش را به جمع 4 

تیم برتر جام حذفی برساند.
برد  بازهم  ویسی  عبدالله  با  خوزستان  استقلال 
بزرگی را برابر یحیی گل محمدی و تیمش بدست 

آورد.
در آخرین بازی لیگ پانزدهم، استقلال خوزستان 
گل  آهن  ذوب  برابر  پیروزی 0-2  با  موفق شد 
محمدی قهرمان لیگ شود، فصلی که البته تیم 

گل محمدی به مقام قهرمانی جام حذفی رسید.
ویسی امروز نیز یک برد مهم و بزرگ با درخشش 
شیخ ویسی برابر گل محمدی و تیمش بدست 
آورد تا آبی های اهواز به جمع 4 تیم برتر جام 
حذفی راه پیدا کنند، در اولین بازی فصل نیز دو 
تیم برابر هم قرار گرفته بودند که استقلال با تک 
گل میثم دورقی در دقیقه ٩0 موفق به کسب سه 

امتیاز شده بود.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید این تیم 10 
موقعیت را از دست داده است.

برانکو ایوانکوویچ سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس بعد 
از کنار رفتن از جام حذفی درباره شکست برابر نفت 
آبادان گفت: یکی از آن اهداف، کسب نتیجه حداکثر 
جام حذفی بوده تا به فینال برویم و قهرمان شویم. اما 
متاسفانه حذف شدیم. حدود 10 موقعیت صددرصدی 
را گل نکردیم. فوتبال است و اگر موقعیت هایت را گل 

نکنی حریفت از موقعیت استفاده و گلزنی می کند.
وی در ادامه افزود: از هوادارانم ممنونم و متاسفم که در 
این هوای بد نتوانستیم آنها را خوشحال کنیم و از آنها 

صمیمانه عذرخواهی می کنیم.
برانکو خاطرنشان کرد: ما همه کار کردیم اما از موقعیت 
هایمان استفاده نکردیم. آنها یک شانس داشتند و به هر 

حال به آنها تبریک می گویم.
وی درباره ناهماهنگی و تاثیر شایعات لغو بازی امروز 
اظهار داشت: طبیعی است چنین شایعاتی تمرکز تیمم را 

گرفت. اما این بهانه و توجیه خوبی نیست.
برانکو ایوانکوویچ درباره تغییر عملکرد پرسپولیس در 
بازی لیگ برتر با نفت آبادان و بازی فعلی گفت: تفاوت 
داشتیم. این موضوع راحتی نیست که در مدت زمانی 
کوتاه، دوبار با یک تیم بازی کنیم. اما باز هم می گویم 

این موضوع توجیه خوبی نیست.
سرمربی پرسپولیس درباره ضعف دفاعی تیمش در گل 
خوردن از طریق سانتر از جناحین گفت: باز هم می گویم 
ما 10 موقعیت ایجاد کردیم. ما آنها را گل نکردیم و 

طبیعی است گل نزنی مجازات می شوی.
برانکو در پایان در پاسخ به چینش بازیکنان در ضربات 

پنالتی، عنوان کرد: من تعیین کردم چه بازیکنانی پشت 
ضربه بایستند. در چنین شرایطی علیپور و منشا که گل 
های تیم را در بازی های قبلی می زدند نتوانستند این 
کار را انجام دهند. سیامک نعمتی هم به عنوان بازیکن 
جانشین آمد و شوت های خوبی هم دارد. به هر حال 
نتوانستند و نمی توان اکنون چیزی گفت. بازیکنانی را در 
لیست پنالتی زن ها قرار دادم که شرایط بهتری داشتند.

حذف بزرگان

»غول کش« جدید از برزیل رسید
گسترش، تراکتور، پرسپولیس؛ استقلال چه خواهد کرد؟

برانکو: گل نزنی، مجازات می شوی

کمالوند بعد از صعود استعفا داد

ارائه مشاوره در خصوص راهکارهای سازمانی شبکه
تامین تجهیزات مختلف شبکه 

طراحی شبکه و دیتاسنتر مطابق با استانداردهای بین المللی
 wireless ارائه خدمات اینترنت پر سرعت به صورت ارائه خدمات پهنای باند

و خدمات تکمیلی آن

اینترنت فقط

شماره تماس:    744۹6 ۰2۱    -    ۳۵6۹ ۰26

مدیریت پرسپولیس را 
سراسر مه گرفته است!

این همه » تاوان « 
برای عشق...؟

»غول کش« جدید 
از برزیل رسید

حذف بزرگان

  تلاش، تلاش... همین یکی مانده است!

در ناامیدی
 بسی امید است...؟!

خوزه  و منچستر؛
پروژه ای در حال

 پیشرفت

ور
ی پ

ید
سع

ضا 
:  ر

س
عک

فراز کمالوند ســرمربی نفت آبادان که مدت هاســت با 
مدیران این باشگاه به چالش خورده، در پایان مسابقه مقابل 
پرسپولیس و صعود به نیمه نهایی از سمت خود استعفا داد.

در شرایطی که انتظار همه مصاحبه ای بی جنجال از سوی 
ســرمربی نفتی ها بود، او در گفت و گویی تند با محکوم 
کردن مدیران تیم اعلام کرد فردا یک طرفه قرارداد خود 
را با نفت فسخ خواهد کرد. کمالوند گفت: من تیم را بین 4 
تیم حذفی و شش تای لیگ تحویل می دهم و فردا برای 

فسخ یک طرفه به فدراسیون خواهم رفت.
او اعلام کرد مدیران نفت عملکرد ضعیفی در همه اوقات 
فصل و به خصوص دوره نقل و انتقالات نیم فصل دارند و 
با خاموش کردن موبایل ها و عدم پرداخت پول علیه تیم 
رفتــار می کنند. او در پایان حرف هایش گفت: از آنجایی 
که من باعث شدم بازیکنان بنجل به آبادان نیایند علیه من 
فعالیت می کنند. اما بازیکنان تیم هم با من اند و امروز مرد 

و مردانه بخاطر مردم بازی کردند.
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ورزش

InstaHavadar ر دا هوا ینستا  ا

راموس- هدایاي دوست داشتني از طرف هواداران براي بچه هاي دوست پیکه- پیکه + سوارز بزودي.. آماده و رجز براي ال کلاسیکو
داشتني بعد از فتح جام...

اینیستا- در کنار لیونل مسي، همیشه تاپ و بهترین رونالدو- به قهرماني عادت کرده ایم.. جام باشگاه هاي جهان

حضور  یونایتد  در  فصل  دو  خال  فان 
داشت و موفق شد جام حذفی انگلیس 
را با این تیم کسب کند؛ ولی در سال 
2016 اخراج شد و مورینیو جانشین او 

شد. از آن پس فان خال هدایت تیمی 
را برعهده نداشته و حالا سرمربی سابق 
تیم ملی هلند مدعی شد که تنها به یک 
باشگاه بزرگ می پیوندد. او گفت:»احتمالا 

هدایت باشگاه دیگری را برعهده نخواهم 
گرفت. اگر هم برعهده بگیرم،یک باشگاه 
انگلیسی را هدایت خواهم کرد،  بزرگ 

فقط از لج منچستریونایتد!« 

فان خال: از لج یونایتد فقط به یک باشگاه بزرگ می روم

محمدحسین سیفی - همه فوتبالیست ها یک روز کفش 
هایشان را آویزان خواهند کرد. از »لوتار ماتئوس« آلماني که 
اولین برنده توپ طلا شد تا کریستیانو رونالدو، همه در کتاب 
بازیکن  اما بهترین  اند   قطور فوتبال نامي دست و پا کرده 
جهان، در لحظات وداع با مستطیل سبز به چه مي اندیشد؟ 

پشیمان است یا اشک شوق مي ریزد؟
آخریـن بازیکنـي کـه پیـش از رونالدو و مسـي برنـده توپ طلا 
شـد، شـاید از تنها کسـاني باشـد کـه با قـدرت بتـوان گفت در 
لحظـه خداحافظي جز پشـیماني چیـزي از چشـمانش نباریده 
اسـت. چگونـه مـي شـود یـک بازیکـن کـه همـه ي افتخـارات 
فـردي و تیمـي ممکـن یـک بازیکـن را فتح کـرده اسـت، محو 
شـود و تا مدتها کسـي حتـي نداند هنوز بازي مـي کند یا خیر؟ 
باشـگاهش که دیگر بماند! جواب این سـوال را بایـد از »کاکا«ي 
برزیلـي پرسـید. آن روز کـه کاکا بـا 70میلیون یـورو راهي رئال 
مادریـد شـد، هیـچ کـس تصـورش را هم نمـي کرد کـه بزودي 
بهترین بازیکن جهان قرار اسـت نیمکت نشـین شـود. به راستي 
چـه چیـزي او را از قلـه فوتبال دنیا پایین کشـید؟ طمع خودش 
یـا مصدومیـت هـاي پـي در پـي؟ تصمیمـات خـوزه مورینیو یا 

عملکـرد چشـم گیر دیگر سـتاره هـاي رئال؟
جـواب هرچـه باشـد، خداحافظـي کاکا از دنیـاي فوتبـال، 
آخریـن کاري بـود کـه بـا آن مي توانسـت خـودش را دوباره 
بـر سـر زبان ها بینـدازد، حتي بازگشـت دوباره بـه میلان در 
سـال 2013 و یـا گل هـاي اخیرش براي اورلاندو سـیتي هم 
باعـث نشـد هیچ یـک از خاطـرات خـوش عاشـقانش دوباره 
زنـده شـود. امـا اکنـون حتـي کم سـن و سـال ترین عاشـق 
فوتبـال هـم اگـر دوران اوج اورا ندیـده باشـد، گل زیبـاش 
در اولدرافـورد بـه منچسـتریونایتد در نیمـه نهایـي 2007 

باشـگاهاي اروپـا را بارهـا و بارهـا تماشـا کرده اسـت.
کاکا در نقطه عطف دوم زندگي فوتبالي اش اشتباه کرد و راهي 
مادرید شد. اما خبر خوبي هنگام وداع منتشر کرد و از روی 
آوردن به سمت مربي یا مدیر ورزشي سخن گفت. در چند 
سال اخیر نیمکت آ.ث میلان خالي از اسطوره هایي است که 

آسمان فوتبال ایتالیا را دوباره قرمز کنند. 

یادداشت

بازگشت ستاره مصدوم بارسا
در آستانه ال کلاسیکو

رافینیا حدودا 8 ماه بود که از ترکیب تیمش دور بود اما حالا بعد از 
مدت ها فرصت بازگشت به میادین را پیدا کرده است. این هافبک 
جوان در ماه آپریل و در دیدار برابر گرانادا از ناحیه مینیسک 
داخلی دچار مصدومیت شدیدی شده و ماه ها از میادین دور بود. 
رافینیا مدتی است در تمرینات گروهی بلوگرانا حضوری فعال دارد 
و امروز باشگاه بارسلونا تایید کرد که او مشکلی برای حضور در 

ترکیب تیمش برای ال کلاسیکو نخواهد داشت.
اما به هر حال بعید است والورده در چنین دیدار مهمی ریسک 
کرده و به رافینیا میدان بدهد اما ممکن است شاهد حضور او 
روی نیمکت بارسا باشیم. خبر بد برای بلوگرانا در آستانه این 
دیدار حساس، مصدومیت پاکو آلکاسر بود که در جریان دیدار 
دیشب برابر لاکرونیا رخ داد و هنوز وضعیت عثمان دمبله نیز برای 
بازگشت به میادین مشخص نیست تا والورده در موقعیت دشواری 

در آستانه دیدار سرنوشت ساز برابر کهکشانی ها قرار بگیرد.

ایکاردی: ساسولو حریف ساده ای 
نخواهد بود

نراتزوری در دیدار اخیر خود، اولین شکست فصل مقابل اودینزه را 
تجربه کرد و صدر جدول را از دست داد.  امشب باشگاه اینتریک 
مهمانی کریسمس برگزار خواهد کرد و ایکاردی درباره این مهمانی 
و شرایط فعلی تیمش صحبت کرد.او گفت:»امروز از نتیجه حاصل 
شده ناراضی هستیم. ولی برای کریسمس دور هم جمع خواهیم 
شد، تا مسیری که تا به اینجا با هم آمده ایم را جشن بگیریم. 
ساسولو عملکرد خوبی در چند سال اخیر داشته و ما هم متوجه 
این موضوع هستیم. بازی کردن مقابل آنها دشوار است زیرا آنها 
عملکرد خوبی در طول چند سال اخیر داشته اند و مطمئنا بازی 
خوبی انجام خواهند داد. ما تمام تلاشمان را خواهیم کرد که بازی 

خوبی در شروع سال جدید داشته باشیم.«

تری: چلسی مورینیو
 از سیتی پپ بهتر بود

سیتی در این فصل عملکردی استثنایی داشته و توانسته در 
18 بازی، 17 پیروزی کسب کند و با 11 امتیاز اختلاف نسبت 
به یونایتد در صدر جدول قرار بگیرد. حال تری مدعی شد که 
تیم چلسی در زمان حضور مورینیو، تیم بهتری بود.او گفت:»بله 
به نظرم چلسی در فصل 06-2005 و 05-2004، تیم بهتری 
نسبت به سیتی در  این فصل بود. ما هیچگاه ترسی نداریم که 
بگوییم سیتی مالکیت توپ بیشتری دارد ولی ما راحت تر بودیم. 
مدافعین کناری با قدرت وارد زمین می شدند، ماکه له له کار را 
برای مدافعین میانی راحت تر می کر د ولی بسیار قدرتمند و محکم 
بودیم. یک مهاجم عالی در خط حمله داشتیم که کار را برایمان 

تمام می کرد و لمپارد در میانه میدان عالی بود.«

انتقال ستاره دورتموند به رئال 
مادرید منتفی شد

در هفته های اخیر اخبار زیادی در مورد تمایل رئال مادرید به 
جذب یک مهاجم گلزن شنیده شد و با توجه به دشوار بودن خرید 
بازیکنانی چون ایکاردی و ورنر حداقل در زمستان، اوبامیانگ در 
صدر اخبار قرار گرفت.اما امروز نشریه بیلد ادعا کرد که اوبامیانگ 
پیش از این قرارداد خود را با دورتموند تمدید کرده  بدین ترتیب 
این ستاره اهل گابن تا سال 2021 در سیگنال ایدونا پارک باقی 

خواهد ماند.
البته تمدید قرارداد اوبامیانگ هنوز به صورت علنی انجام نشده اما 
نشریه بیلد فاش کرد که سال قبل این مهاجم گلزن با مسئولان 
دورتموند به توافق رسیده بوده و طی هفته جاری مراسم تمدید 
قرارداد او رسما انجام خواهد شد.اوبامیانگ در سالهای اخیر بارها 
برای پیوستن به رئال مادرید ابراز علاقه کرده بود اما به نظر می 

رسد این انتقال حداقل در شرایط فعلی منتفی شده باشد.

اولین خرید زمستانی بایرن مونیخ 
قطعی شد

به نظر می رسد اولین خرید بایرن مونیخ در فصل زمستان قطعی 
شده باشد.

مدتی قبل لواندوفسکی از مدیران بایرن مونیخ خواست مقدمات 
جذب یک مهاجم رزرو را در بایرن فراهم سازند و حالا تقریبا 
انتقال ساندرو واگنر، مهاجم هوفنهایم به این تیم قطعی شده 

است.
واگنر که محصول آکادمی بایرن مونیخ است، در تابستان 2007 
آلیانس آره نا را ترک کرد و به دویسبورگ پیوست. این گلزن 
30 ساله طی این سالها برای وردربرمن، کایزرسلاترن و هرتا و 

دارمشتات بازی کرده است.
به گفته کیکر، بایرن مونیخ تنها 12 میلیون دلار برای پرداخت 
واگنر می پردازد و تست های پزشکی این بازیکن نیز انجام شده 
و هفته بعد واگنر رسما به هواداران معرفی خواهد شد. واگنر در 
فصل جاری در 17 بازی برای تیمش موفق به زدن 6 گل و ارسال 
4 پاس گل شده و هاینکس امیدوار است با حضور او از وجود یک 

مهاجم رزرو آماده بهره ببرد.

خبر

خبر

سنتی  و  کهنه  زخم   - تیموری  مهدی 
میان»پپ« و »خوزه« از فصل پیش با ورود 
گواردیولا به لیگ سرسخت و طاقت فرسای 
جزیره مجددا  دهان باز کرده است. همگان 
می دانند که روابط این دو هرگز خوب نبوده 
که هیچ روز به روز تیره تر از قبل شده است. از 
زمان رقابتشان برای هدایت بارسلونا و ماجرای 
پروتکل نه گانه ی این تیم برای استخدام یک 
سرمربی برای باشگاه که طبق آن مورینیوی 
بر  تکیه  جهت  لازم  شرایط  فاقد  پرتغالی 
نیمکت داغ آبی اناری پوشان بود. شاید نکته 
ای که باعث شد تا بلافاصله پس از فرگوسن 
باشگاه به سراغ او نرود و حتی پس از دیوید 
مویس؛ »فان خال« هلندی را ترجیح دهد. 
اما هرچه بود بالاخره شیاطین سرخ و آقای 

خاص به یکدیگر رسیدند. 
با هزینه های سرسام آور به  فصل گذشته 
پوگبا«  »پل  بازیکن خاص؛  یک  برای  ویژه 
با موفقیت در لیگ جزیره برای آقای خاص 
همراه نبود. البته اگر فصول قبل تر یونایتد 
با »دیوید مویس« و »لویی فان خال« را به 
لیگ  از کسب سهمیه  آوریم که حتی  یاد 
قهرمانان اروپا عاجز بودند شاید کمی نظرها 
تعدیل یابد. به هر جهت، انتظارها از شیاطین 
سرخ و سرمربی شان به واسطه وجود نتایج 

موفق و عطش برای قهرمانی و کسب موفقیت 
همواره زیاد بوده، است، خواهد بود. اما در کل، 
خوزه مورینیو اولین فصل حضورش در یونایتد 
را در مجموع با کسب سه عنوان قهرمانی؛ در 
لیگ اروپا، جام اتحادیه و جام خیریه فصل 
موفق و نسبتا خوبی را پشت سر گذاشت و 
از این حیث، در اولین سال به مراتب بهتر از 
دیگر همتا، رقیب و دشمن دیرینه اش پپ 
که هدایت تیم همشهری را بر عهده داشت 

عمل کرد. 

چیزی که در فصل جاری تا به اینجای کار 
کاملا تغییر کرده است. یک نیم فصل گذشت 
و فقط یک اورتون توانست با آن همه زحمت 
و اشتباهات فردی و داوری و... تنها یک امتیاز 
ارزشمند از تیم قدرتمند پپ کسب کند. آنها 
به قدری قدرتمند ظاهر شده اند که مورینیو 
در کنفراس مطبوعاتی اش که استاد بازی ها 
و جنگ های روانی است گفت: »رقابت برای 
قهرمانی به اتمام رسیده است!« آنتونیو کونته 
نیز گفت: »در این برهه حرف از قهرمانی و 
است!« هرچند  احمقانه  آن  برای  جنگیدن 
که کار برای دیگر تیم های حاضر در جزیره 
سخت شده باشد اما باز هم نمی توان از حالا 

سیتی را قهرمان بلامنازع لیگ دانست.
آن هم در شرایطی که هم چنان یک نیم 
است.  مانده  باقی  بازی  یک  و  کامل  فصل 
به یاد داریم که حتی منچستریونایتد تحت 
برخی  در   » فرگوسن  سرآلکس   « هدایت 
فصول با وجود 7 یا 8 امتیاز بیشتر در واپسین 
ثانیه ها قهرمانی را با نایب قهرمانی تعویض 
کرده اند. اولین قهرمانی منچسترسیتی پس 
از 35 سال در انگلیس را به یاد دارید؟ این 
ارجاعات و اینگونه مثال ها می تواند ما را به 
این نکته امیدوار کند که لیگ جزیره هنوز 
حالت رقابتی بودن، طاقت فرسایی و غیر قابل 

پیش بینی بودنش را حفظ کرده است. چیزی 
که در سایر لیگ های معتبر دنیا هیچ گاه به 

وضوح جزیره شاهد آن نبوده ایم. 
نکته ی دیگری که برای یونایتد و هواداران 
پرشمار خارجی و داخلی این تیم حائز اهمیت 
است؛ روند رو به رشد و پیشرفت چشمگیر 
آنها از زمان ورود مورینیو است. فصل گذشته 
آنها 7 مساوی پیاپی در اولدترافورد داشتند 
و باتوجه به ارائه بازی هایی تماشاگرپسند، 
اما ناموفق در کسب نتیجه بودند. این ضعف 
تا این فصل تاحدودی پوشیده شده است. 
و  به خوزه  وارد  ایرادات اساسی  از  اما یکی 
شاگردانش در فصل جاری، ترسو و نمایش 
با گارد دفاعی در بازی های بزرگ فصل است. 
این را به خوبی در بازی های این فصل مقابل 
»منچسترسیتی«  و  »لیورپول«  »چلسی«، 
لیگ  از  دیگر  نیمی  هنوز  کردیم.  مشاهده 
شانس  چاشنی  شاید  و  است  مانده  باقی 
برای یونایتد و بدشانسی برای سیتی بتواند 
در تغییر ناگهانی اوضاع لیگ تاثیرگذار باشد. 
مصدومیت متعدد بازیکنان به دلیل تمرینات 
و بدنسازی پرفشار و... چیزی که در بایرن پپ 
هم به وضوح دیدیم. شاید آری شاید نه. شاید 
هم زمان پیروزی خوزه بر پپ فصل بعدی 

باشد... 

مسی:
 با شکست رئال

 به تعطیلات خواهیم رفت
لیونل مسی امروز از طرف مارکا جایزه بهترین بازیکن فصل 
17-2016 لالیگا را دریافت کرد و یک جایزه هم به خاطر 

آقای گلی نصیبش شد.
مسی فصل قبل با 37 گل، آقای گلی لالیگا را کسب کرد 
و پس از دریافت جایزه خود گفت:»ممنونم به خاطر این 
جایزه. قبلا هم چند تایی دریافت کرده بودم ولی فکر می 

کنم این جایزه وزنش کمی سنگین تر از گذشته است.
این جایزه تقدیم به تمام هم تیمی هایم که بدون آنها موفق 
نمی شدم. زمانی که کفش طلا را دریافت کردم نیز گفته 
بودم که بدون کمک هم تیمی هایم، رسیدن به جوایز 
فردی برایم مقدور نبود. هدف اول من جوایز فردی نیستند 

و من همیشه افتخارات تیمی را ترجیح می دهم.«
ال کلاسیکو:» پیروزی در این مسابقه تحت هر شرایطی 
مهم است چرا که همواره بازی بارسلونا و رئال، یک دوئل 
ویژه محسوب می شود. به خصوص که این هفته باید به 

زمین رئال برویم.

رونالدو:
امیدوارم رئال مادرید فاتح ال 

کلاسیکو باشد
کریستیانو رونالدو، گلزن پرتغالی رئال مادرید ابراز امیدواری 

کرد آنها فاتح ال کلاسیکو باشند.
رونالدو در اوایل فصل شرایط جالبی در لالیگا نداشت و 
بسیاری خبر از افت این ستاره پرتغالی می دادند اما او 
در 7 بازی خود در همه رقابت ها موفق به زدن 8 گل 
شده تا دوباره به ستاره مورد انتظار هواداران تیمش تبدیل 
شود. کهکشانی ها در حال حاضر با احتساب یک بازی 
کمتر 11 امتیاز از بارسا عقب هستند و شکست در ال 
کلاسیکو به منزله کاهش فراوان امید آنها برای قهرمانی 

مجدد خواهد بود.
رونالدو در خصوص دیدار برابر بارسا گفت: »من امیدوارم 
رئال مادرید فاتح دیدار ال کلاسیکو شود تا جریان لالیگا 
برای ما همچنان زنده بماند.من در حال سپری کردن فصل 
خوبی هستم و صحبت هایم را در زمین مسابقه انجام می 
دهم. من تلاش می کنم بهترین عملکردم را ارائه دهم تا 

مردم از فوتبال من لذت ببرند.«

اینیستا: 
با بردن رئال هم قهرمانی

 قطعی نیست
اینیستا، کاپیتان بارسلونا، معتقد است که نتیجه دیدار 
رقم  را  لالیگا  سرنوشت  مادرید،  رئال  مقابل  رو  پیش 
بلند به سوی  اما پیروزی در آن دیدار گامی  نمی زند، 

قهرمانی می داند.
بارسا در حال حاضر با 6 امتیاز برتری نسبت به اتلتیکو 
مادرید، در صدر جدول لالیگا قرار دارد. ضمن اینکه 11 
امتیاز نیز با رئال فاصله دارند. البته شاگردان زین الدین 
زیدان یک بازی کمتر انجام داده اند. در صورتی که بارسا 
بتواند در سانتیاگو برنابئو رئال را شکست بدهد، اختلاف 
دو تیم به 14 امتیاز افزایش پیدا خوهد کرد؛ اما اینیستا 
معتقد است که این فاصله هم شانس رئالی ها برای دفاع 

از عنوان قهرمانی شان را به طور کامل از بین نمی برد.
اینیستا در پاسخ به این سوال که آیا پیروزی بارسا، رئال 
را از کورس قهرمانی حذف خواهد کرد، گفت: »صادقانه 
بگویم، فکر نمی کنم. دشوار است که در مورد مشخص 

شدن سرنوشت لالیگا در ماه دسامبر صحبت کنیم. 

یکی از ایرادات اساسی 
وارد به خوزه و شاگردانش 

در فصل جاری، ترسو
و نمایش با گارد دفاعی 

در بازی های بزرگ فصل 
است. این را به خوبی در 

بازی های این فصل مقابل 
»چلسی«، »لیورپول« 

و »منچسترسیتی«  
مشاهده کردیم

در ناامیدی بسی امید است...؟!

خوزه  و منچستر:
 پروژه ای در حال پیشرفت

بدرود 
سپید پوستِ

 گامایی
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ورزش

ابهام هیئت مدیره نساجی در مورد پاشازاده!
نشست هیات مدیره باشگاه نساجی روز گذشته برگزار شد و پیرامون مسائل مختلف 

و همچنین ادامه همکاری مهدی پاشازاده یا انتخاب سرمربی جدید این تیم بحث و تبادل 
نظر صورت گرفت. در این جلسه احمد سنجری مربی و مدرس با سابقه فوتبال ایران به 
عنوان مدیر فنی تیم فوتبال نساجی مازندران انتخاب شد و سایر اعضا تصمیم گیری 

در خصوص سرمربی را به جلسه امروز موکول کردند.

بیت سعید به فولاد خوزستان پیوست
حسن بیت سعید که دوران درخشانی با استقلال خوزستان داشت و قهرمانی با این 

تیم و حضور در لیگ قهرمانان آسیا را تجربه کرد، قبل از فصل ٩7-٩6 با استقلال تهران 
قرارداد بست اما نتوانست نمایش خوبی در این تیم داشته باشد تا تصمیم به جدایی از جمع 
آبی ها بگیرد.این مهاجم که سابقه حضور در فولاد خوزستان را داشته مجددا با این 

باشگاه قرارداد امضاء کرد تا دوباره برای تیم پورموسوی به میدان برود.

رسمی: محسن کریمی و برزای استقلالی شدند
محسن کریمی و بهنام برزای که مدت ها است قرارداد داخلی امضا کرده اند و با 

استقلال تمرین می کنند،  امروز با حضور در هیئت فوتبال استان تهران قراردادهای خود 
را با این باشگاه  ثبت کردند.برزای و محسن کریمی  منتظر صادرشدن کارت بازی شان 
هستند تا بتوانند در بازی با ایران جوان برای استقلال به میدان بروند. آنها در با نظر 

مساعد شفر پس از یک نیم فصل دوباره به این تیم برگشتند.

سجاد مشکل پور به پیکان پیوست
مدافع سابق سایپا پس از نیم فصل حضور در لیگ یک دوباره به لیگ برتر بازگشت.

مشکل پور مدافع 27 ساله و آبادانی خونه به خونه بابل با حضور در باشگاه پیکان قرارداد 
خود را با تیم جدیدش امضا کرد. مشکل پور پیش از این سابقه حضور در تیم سایپا و شاگردی 
مجید جلالی را داشته و دوباره به او پیوسته است. او روز گذشته از اعضای کادر فنی و 

بازیکنان تیم »خونه به خونه« خداحافظی کرده بود.

پورعلی گنجی با  السد تمدید کرد
مرتضی پورعلی گنجی مدافع تیم فوتبال السد که بعد از حضور در سوپر لیگ چین 

راهی ستارگان قطر شده بود، قرارداد خود را با این تیم به مدت نیم فصل دیگر تمدید کرد.
پور علی گنجی که یکی از بازیکنان کلیدی السد محسوب می شود، محبوبیت زیادی در تیم 
السد دارد و به همین دلیل مسئولان این تیم قرارداد او را خیلی زود تا پایان فصل 

تمدید کردند تا از این بازیکن بتوانند استفاده کنند.

یعقوب کریمی از ذوب آهن پیشنهاد ندارد
یعقوب کریمی امروز دریافت رضایت نامه اش از استقلال جدا شد. شایعاتی در مورد 

حضور این بازیکن در ذوب آهن مطرح شده است.کریمی در زمان سرمربیگری امیرقلعه 
نویی با استقلال قرارداد امضا کرد و حالا او قصد دارد با حضور در ذوب آهن دوباره شاگرد 
ژنرال بشود. با این حال نام کریمی در لیست ذوب آهن نیست و این بازیکن احتمالا با 

باشگاهی دیگر برای پیوستن به آن مذاکره کرده است.

اخبار داغ فوتبال

تاریخ سازی خونه به خونه با نکو
پرواز بر فراز آشیانه فاخته

جمع  به  خونه  به  خونه  تیم  صعود 
چهار تیم پایانی جام حذفی در اولین 
سال مربیگری کاپیتان سابق تیم ملی 
او،  برای  ای  ویژه  اتفاق  توان  می  را 
فوتبالدوستان پرشور این تیم دانست. 
آخرین تیمی که از استان مازندران به 
این مرحله از مسابقات جام جذفی راه 
پیدا کرد مربوط به فصل 85-84 و تیم 
گمنام اما با انگیزه »نوژن« تحت هدایت 

»رضا تقوی« بود. آنها در مرحله ی اول در ضربات پنالتی فولاد 
خوزستان قدرتمند را حذف کردند. در مرحله یک هشتم نهایی 
دو بر یک ذوب آهن اصفهان را شکست دادند. در مرحله ی یک 
چهارم نهایی، هشتم اردیبهشت ماه سال 1385 هواداران استقلال 
تهران منتظر رویارویی این دو تیم بودند که تیم استقلال به دلایل 
متعدد و مشکلات پیش آمده از این دیدار انصراف داد تا این غول 
کش مازندرانی به جمع چهار تیم برتر پایانی راه یابد. دیدار زیبا 
و تماشایی آنها را فوتبالدوستان در مرحله ی نیمه نهایی مقابل 
پرسپولیس که تحت هدایت مصطفی دنیزلی فوتبال تهاجمی و 
زیبایی را به نمایش می گذاشت به یاد دارد. این دیدار در وقت 
قانونی و پس از آن 120 دقیقه دو بر دو به اتمام رسید و در نهایت 
این شاگردان دنیزلی بودند که با خوش شانسی 7 بر 6 نوژنی ها 
را مغلوب کرده و به فینال رسیدند. حال پس از سالها دوباره تیمی 
از مازندران به این مرحله رسیده است. چه زیباتر و مهم تر که 
هدایتش را هم جواد نکونام کاپیتان خوش استایل و خوب و سابق 
تیم ملی کشورمان هم بر عهده دارد و نوید طلوع یک مربی پر 

انرژی و با تراز بالای فنی را به ما می دهد. 

یادداشت

رشت  سپیدرود  هافبک  ابراهیمی  حسین 
درباره تمرینات روزهای اخیر تیمش زیرنظر 
امید روانخواه گفت: خوشبختانه چند روزی 
روانخواه  آقای  با  را  مان  تمرینات  که  است 
داریم. هم  ایم و شرایط خوبی  زده  استارت 

بچه ها و هم هواداران حضور آقای روانخواه 
را پذیرفته اند و با حضور در تمرینات، تمام 
افزود:  وی  اند.  کرده  اعلام حمایت  کمال  و 
از  دور  به  باید  که  هستیم  شرایطی  در  ما 
مسائل حاشیه ای تنها به موفقیت فکر کنیم. 

برای نیم فصل دوم و فرار از قعر جدول کار 
سختی داریم و از  همین ابتدای کار باید از 
هر بازی نهایت امتیاز را برداریم به خصوص 
بازی های داخل خانه که از حمایت هواداران 

مان نیزبرخورداریم. 

ابراهیمی: با روانخواه به آینده امیدواریم

نگاه اول

چهره خوب:
علیرضا، کریم و کاوه...

کسل  و  سیاه  روزهای  این  در 
هرچیزی  که  فوتبالی  ی  کننده 
در آن به یک موضوع جنجالی و 
مافیایی ختم می شود، درخشش 

از  اروپا  اول  سطح  در  لژیونرهایمان 
این  معدود دلخوش کننده های ورزشی 

روزهاست. سالهای گذشته هنگامی که فوتبالی ها با خبرهای 
معتبر  لیگ های  در  فوتبال کشورمان  درخشش ستارگان 
اروپایی - به ویژه آلمان- سر از پا نمی شناختند را به یاد 
بیاورید. انگار پس از گذشت یک دهه افول درخشش ایرانی 
ها در سطح جهانی که دیگر کمتر امیدی به تکرار آن روزها 
بود یک نسل پوست انداخته است. تنها کافی است به عملکرد 
خیره کننده سه لژیونر آماده این روزهای فوتبال ایران در یونان، 
بلژیک و هلند نگاهی بیاندازیم. می نه تنها شاهد درخشش 
لژیونرهایی چون »کریم انصاری فرد«، »علیرضا جهانبخش« 
و »کاوه رضایی« و... در سطوح بسیار بالا باشیم بلکه باید به 
انتظار رقابتشان برای کسب مقام آقای گلی و بهترین پاسور 

لیگ هایشان بنشینیم.

چهره بد:
آلاینده ها !!

لغو  جوان؛  ایران  »استقلال- 
تیتر یک جلد شماره ی  شد«. 
تر  مهم  اما  هوادار.  دنیای  قبلی 
از این موضوعات مسئله ای است 

که گستره ی آزاردهندگی اش در 
همه ی امور ورود کرده است! از »آلودگی 

هوا« می گوییم. مسئله ای که به جز متضرر کردن سلامتی 
افراد جامعه، تنگی نفس و... حال در تلاش است تا همه 
جوره زخم خود را به ورزش و به ویژه فوتبال هم بزند. زمان 
چندانی از لغو دیدار استقلال-ایران جوان نگذشته بود که 
امروز کریمی معاون عمرانی استانداری تهران با تاییدخبری 
مبنی بر لغو دیدار پرسپولیس- صنعت نفت خاطر نشان 
کرد: کلیه فعالیت های ورزشی در اماکن روباز فردا ممنوع 
خواهد بود و همچنین بازی پرسپولیس و نفت آبادان از 
سری مسابقات جام حذفی برگزار نخواهد شد.به این ترتیب 
بعد از دیدار استقلال و ایرانجوان بوشهر، این دیدار نیز لغو 
شد تا سرخابی ها در آینده نزدیک از فشردگی بازی ها 

متضرر شوند.

 چهره زشت:
علی اکبر طاهری

متاسفانه یا خوشبختانه برنامه نود و 
مجری توانمندش که البته امروزه 
تا حدی منفور دل سرخابی های 
پایتخت هم هستند-که البته این 

می  بودن  دار  جهت  بوی  ها  نفرت 
دهند- به راحتی مچ یکی از زشت های 

این روزهای فوتبالمان را خوابندند. عادل فردوسی پور که تبحر 
ویژه ای در مزه پرانی های مداوم، کلیشه ای و گاها لوس دارد 
مدتی نوار زرد و حاشیه سازی برنامه اش بیش از دیگر نقاطش 
پررنگ شده بود. او که سالهاست بر تارک برنامه سازی ورزشی 
کشور تکیه زده در برنامه نود گذشته که یکی از جنجالی ترین 
نودهای سال هم لقب گرفت؛ پس از دعوت های مکرر از 
علی اکبر طاهری و دست رد او به عادل و همکارانش بالاخره 
توانستند او را میهمان تلفنی برنامه کنند. علی اکبر طاهری 
بیش از هرچیزی در آن مدت کوتاه سخت به فرافکنی - از 
گیر دادن به نگاه های پراکنده به این طرف و آن طرف عادل!- 
مشغول بود و در نهایت تنها از کوره در رفتن پاسخ محرک 

های حسی اش مقابل تیزهوشی ذاتی مجری برنامه نود بود!

مدیریت پرسپولیس را سراسر مه گرفته است!

این همه »تاوان« برای عشق...؟
حاج حسین به سیم آخر زد!

کننده  شوکه  قدری  به  سخنان  این  شنیدن 
است و دود از سرمان بلند می کند که نمی 
دانیم دقیقا باید از کجا شروع کنیم! 61 میلیارد 
تومان گمشده از طریق آمار و گزارشات و تایید 
و تکذیب های پس از آن... یا برنامه ی نودی که 
جنجالی ترین نود سال با حضور علی اکبرطاهری 
بعنوان میهمان تلفنی که از قضا چهره ی زشت 
و دادگاهی این شماره ی دنیای هوادار هم لقب 
گرفته است. در دو فصل اخیر حرف و حدیث 
های بسیاری در وجود یا عدم وجود حمایت 
های پشت پرده از تیم پرسپولیس همواره سوژه 
هواداران سرخابی برای جنگ های کلامی بوده 
است. اما به نظر می رسد که این جنگ کلامی 
هواداران امروزه جای خود را به »جنگ قدرت« 

در میان آقایان داده است!
اینکه این پول ها از کجا آمده؛ به کجا رفته 
اند بحث اصلی ما  و صرف چه چیزی شده 
نیست. زمان و کلمات بیشتری را می طلبد. 
شاید چیزی در حد یک ویژه نامه ی هشت 
صفحه ای! بحث اصلی ما حاج حسین هدایتی 
است. او از سالیان پیش تا به امروز سرمایه 
گذاری های فراوانی بر روی پرسپولیس انجام 
داده و با کمک ها و حمایت های مالی همه 
برای  زمانی  حساس  های  برهه  در  جانبه 
هواداران پرشمار این تیم حسابی دلبری کرده 
است! اما اساسا نیت و هدف اصلی او از این 
همه کمک بی چشم داشت چه بوده است؟ 
اصلا آیا بی چشم داشت بوده است؟ موضوع 

ما همین است!
تلخ یا شیرین. محکوم به پذیرفتن آن هستیم. 
اینکه در قرن 21 منطقی نیست اگر بشری 
یافت شود که بدون کوچکترین سهم خواهی 
و چشم داشتی میلیاردها تومان از سرمایه و 
اموالش را در راه صرفا »عشق« و »هواداران 
پرشمار« یک تیم بر باد دهد! پس از اینکه 
اقدام رسمی او برای خرید پرسپولیس نافرجام 
ماند و به بهانه عدم احراز اهلیتش دستش 
از  یکی  همچنان  ماند  کوتاه  باشگاه  این  از 
بازیگران اصلی پرتماشاگرترین تیم آسیاست. 
بله این معجزه »پول« است. پولی که از حسین 
ساخته  را  قرمزها  محبوب  حاجی  هدایتی 
و بسیاری از هواداران این باشگاه هم دل به 

ولخرجی های او بسته اند.
منهای دو فصل اخیر که با توفیق پرسپولیس 
و  پرسپولیس  شرایط  است،   بوده  همراه 

هدایتی بیش از هرچیزی ما را به یاد دانش 
پدری  اندازد.  می  پولدار  بابا  تنبلِ  آموزان 
متمول که صرفا با ثروت بالایش سعی دارد 
پسر تنبل، بازیگوش و درس نخوان خود را به 
هر شکلی و در هر زمینه ای به بالاترین سطح 
موفقیت برساند. غافل از اینکه تمام این مال و 
ثروت تا زمانی که فعل خواستن صرف نشود 
و خود پسرک اراده ای برای قبولی و موفقیت 
نداشته باشد از پایه »آب در هاون کوبیدن« 
است. برکسی پوشیده نیست که این حجم 
زیاد از حمایت های مالی حسین هدایتی به 
پرسپولیس تاکنون کوچکترین بازدهی - به 
لحاظ مالی- برای او نداشته است.از میلیاردها 
تومانی که هر فصل دودستی تقدیم کرده؛ تا 
ماجرای عجیب و غریب ده سکه به ازای برد 
در دربی که تا به امروز تکلیف آن مشخص 
آزادی  ورزشگاه  های  بلیت  خرید  و  نشده 

بازی  برخی  در  هواداران  رایگان  ورود  جهت 
های آسیایی چند فصل گذشته!

برای ما و قطعا بیشمار از فوتبالی های دیگر 
هم تا به امروز مشخص نیست حاج حسین که 
امروزه به این شکل به سیم آخر زده چه طور 
و با چه منطقی تا این حد سرمایه گذاری بر 
روی باشگاه پرسپولیس انجام داده است؟ حتی 
از حرف هایش پیداست که هنوز هم علاقه 
خاصی برای تداوم این روند دارد. بر هیچکس 
پوشیده نیست که برند »پرسپولیس« به لحاظ 
اقتصادی یک برند صد درصد زیان ده و محکوم 
به شکست است. باشگاهی که از حرفه ای بودن 
تنها شماره های پشت پیراهنش خارجی شده 
است! این تیم »دولتی« از دریافت حق پخش 
تلوزیونی اش بعنوان ابتدایی ترین حق خود هم 
عاجز است! دخل و خرج اش هم که سالیان 
درازی است همخوانی ندارد. به زمین و زمان 
درآمد  کسب  توان  حتی  است.  بدهکار  هم 
بازیکنان  اصل  های  پیراهن  فروش  از طریق 

محبوب تیم را هم ندارد! 
همه  چیزی  چه  کنید؟  می  فکر  چه  شما 
پای  به  پا  را  عابربانک  آقای  سالها  این  ی 
به  عشق  تنها  است؟  کشانده  پرسپولیس 
ماجرا  اصلی  هوادارانش؟!نکته  و  پرسپولیس 
اینکه شاید اصلا حاج حسین  همین است. 
قصه ی ما به دنبال بازگشت سرمایه نیست و 
تنها به دنبال کسب اعتبار و منزلت اجتماعی 
بیشتر نزد هواداران پرشمار پرسپولیس است. 
حالا اینکه این اعتبار و منزلت قرار است به 
کجا ختم شود را ما نمی دانیم.. شما هم به 

دنبال پاسخش نگردید!

در قرن 21 منطقی نیست
 اگر بشری یافت شود 
که بدون کوچکترین 
سهم خواهی و چشم 

داشتی میلیاردها تومان 
از سرمایه و اموالش را 

در راه صرفا »عشق« و 
»هواداران پرشمار«
 یک تیم بر باد دهد!

مهدی تیموری- »این حق ما مردم و هواداراست که حقایق را بدانیم. شفاف سازی بشود. بدانیم که اگر باشگاه بطور مثال طی 20 ماه 
گذشته بیش از 100 میلیارد تومان عایدات وصولی داشته، این پول و این هزینه و این درآمد بحمدلله خوب کجا مصرف شدهاست؟« 
این ها نخستین جملات آتشین فردی بود که روز به روز به پرسپولیس نزدیک ترشده است. هیچ سمت یا عنوان رسمی ندارد اما 
بازیکنان تک به تک یا در گروه های مختلف به دیدنش می روند و بعد از ملاقات هم در صفحات اینستاگرامشان قربان صدقه اش 

می روند. درست حدس زدید. از »عابربانک« سرخپوشان پایتخت صحبت می کنیم.

تیم فوتبال استقلال تهران طی 
نتایج  با  گذشته  ی  هفته  چند 
نسبتا خوب توانسته است در لیگ 
برتر خود را از بحران - تا حدی 
حال  کند.  خارج   - خودساخته 
بیش از پیش این فرصت را دارد 
به سوی کسب  تا گامی محکم 
حذفی  جام  در  قهرمانی  عنوان 

بردارد. برکسی حتی متعصب ترین هوادار استقلال و سایر 
تیم ها هم پوشیده نیست که پرسپولیس در فصل جاری 
و در لیگ برتر بهتر از هر تیم دیگری هم به لحاظ نتیجه 
عمل کرده است و این حتی در نمایش های تماشاگرپسند 
سرخ های پایتخت هم هویداست. استقلال تهران که اوایل 
فصل در اوج بحران قرار داشت و آبی های پایتخت دیگر 
تاب حضور ده محبوبشان »علیمنصور« را نداشتند به وینفرد 

شفر آلمانی پناه آورده اند. 
پیرمرد آلمانی تا به اینجای کار توانسته بالانس نسبتا خوبی 
بیاورد.  را در خطوط متعدد آبی های پایتخت به وجود 
استقلال با شفر تا به امروز در لیگ بازنده نبوده است و 
آمار نسبتا خوبی هم در ثبت کلین شیت که البته تا حد 
زیادی مدیون عملکرد بسیار خوب »سید حسین حسینی« 

در درون دروازه بوده است.
حضور ستاره ی نوجوان این فصل »مهدی قائدی« باشوی 
هواداران  دل  در  را  خود  حسابی  که  استقلال  کوچک 
استقلال تهران جا کرده است از نکات جذاب آبی ها در 
دیدار یک چهارم نهایی جام حذفی مقابل ایرانجوان خواهد 

بود. البته که در سوی دیگر پرسپولیس هم اگر به همین 
نوار پیروزی هایش ادامه دهد و استقلال هم بتواند تا فینال 
خود را پیش ببرد تقابل دوباره ی شفر-برانکو این بار در 
فینال جام حذفی بیش از دربی قبلی هیجان آورتر و دیدنی 

تر خواهد بود. 
استقلال با شفر تا به اینجای کار با بازی هایی سنجیده 
و البته تا حدی تماشاگرپسند به ویژه مقابل سپاهان در 
ورزشگاه آزادی کنترل خوبی را در تمام سطوح تیمش ایجاد 
کرده است. اما کماکان مشکل گلزنی در مهاجمان استقلال 
کاملا رفع نشده است و آمار ضعیف مهاجمان این تیم به 
خوبی گواه این موضوع است. البته برای قضاوت در لیگ هم 
همچنان زود است و زمان مناسبی نیست. چرا که یک نیم 

فصل به طور کامل باقی مانده است. 
ناگفته نماند که از یک سو نظم شدید مرد آلمانی ودانش 
فنی او استقلالی را در همین مدت کوتاه ساخته است که به 
تنهایی از استقلال یک فصل و نیم اخیر شاداب تر و دوست 
داشتنی تر است. حداقل می توان این را از فوتبالی که ارائه 

می دهد متوجه شد.

فرصتی برای پاکسازی زخم ها

تلاش، تلاش... همین یکی مانده است!

دنیای هوادار
 کانال تلگرام

@ Dhavadar

مهدی تیموری

مهرداد تیموری

امیررضا  بیات

آتیلا حجازی به نیمکت نفت رسید
بازیکن سابق استقلالی ها پس از توافق با مدیران تیم نفت تهران 
راهی محل باشگاه این تیم شد تا در مراسم معارفه خود حضور 
پیدا کند. پس از حرف و حدیث های فراوان مدیران تیم نفت 
تهران اقدام به تعیین سرمربی جدید خود کردند تا از این به بعد 
با کادر فنی دیگری در رقابت های لیگ حضور پیدا کنند. در 
حالی که پیش از این نیز عنوان می شد پس از استعفای حمید 
درخشان، مدیران تیم نفت روی آتیلا حجازی نظر دارند در 

نهایت این اتفاق افتاد و برای همکاری با وی به توافق رسیدند.
در همین رابطه آتیلا حجازی روز گذشته راهی محل باشگاه شد 
تا در مراسم معارفه خود حضور پیدا کند و پس از آن نیز اولین 
تمرین خود را برگزار کند. حجازی شاهین صمدیان را به عنوان 
دستیار و حسین ترابپور را به عنوان مربی دروازه بان ها و امید 

ابراهیم شاه را به عنوان سرپرست تیم معرفی کرد.

»دکتر« برو »دکتر«...!
نام: علی اکبر

نام خانوادگی: طاهری
شهرت: سرپرست - مدیرعامل »سازنده«!

اتهام: وعده های بی پشتوانه، فرافکنی مقابل 
پاسخگویی، فراموشی و تناقص در گفتار...

دکتر علی اکبرطاهری! شما امروز به دادگاه 
بهتر  لذا  اید.  شده  فراخوانده  هوادار  دنیای 
به  و  شمرده  غنیمت  را  فرصت  که  است 
جای اتلاف وقت به سراغ اصل مطلب برویم. 
دکتر! شما به فرافکنی های بسیار از پرسش 
های اساسی که تحت سرپرستی شما طی 
2 سال و اندی در باشگاه پرسپولیس تهران 
می گذرد محکومید! چه دفاعی از خودتان 

و مشاورانتان دارید؟ بر عاقلان آشکار و به 
این  که  خواهد شد  هویدا  برهمگان  زودی 
تیم در دوره ی مدیریت شما با میلیون ها 
را  دوره هایش  ترین  تاریک  از  یکی  هوادار 
گذرانده است. تناقص در گفتارتان یکی دیگر 
از اتهامات نابخشودنی شماست. شما را به 
ماجرای آبروریزی مهدی طارمی و ریزه اسپور 
ترکیه ارجاع می دهیم. »طارمی احساس کرد 
شرایط خوبی در تیم جدیدش در ترکیه ندارد 
و خواهان بازگشت به پرسپولیس شد و ما به 
صورت پنهان مذاکراتی را با باشگاه ترکیه ای 
انجام داده و در نهایت به نتیجه رسیدیم.« 
این مو به موی کلمات شما در تاریخ بیست 
و هفتم تیرماه سال نود و پنج است. و اما 
مخاطب امروزی باهوش تر از آن است که 
به این راحتی ها تاریخ را به دست فراموشی 

بسپارد. از مصاحبه ی شما و آن جمله ی 
تاریخی کوتاه در تاریخ 31 شهریورماه سال 
جاری می گوییم. » ما پیشبینی این شرایط 
دلیل  همین  به  و  بودیم  کرده  قبل  از  را 
راهکارهایی در نظر گرفتیم تا با این شرایط 
مقابله کنیم و به همین دلیل قطعاً واکنش 
مناسبی نسبت به این اتفاق خواهیم داشت 
هواداران  و  پرسپولیس  باشگاه  حقوق  از  تا 
کلمات  واو  به  واو  هم  این  و  کنیم.«  دفاع 
شما در سی و یکمین روز از ششمین ماه 
سال جاری! آقای دکتر شما پیش بینی این 
روز ها را می کردی؟ یعنی با علم آگاه کمر به 
نابودی تدریجی تیم محبوب میلیون ها نفر 
بستی؟ شما در این مدت تنها راه درآمدزایی 
ات با این حجم از مدرک تحصیلی درخواست 
شماره  ارسال  طریق  از  هواداران  از  کمک 

کارت بوده است. برای این چه دفاعی دارید؟ 
آقای مدیر سعی کنید که زین پس کمی 
استراحت کنید. در کنار خانواده محترمتان 
و  بیاشامید  و  بخورید  بکنید،  پوست  میوه 
لذت ببرید و دیگر در عرصه خطیر مدیریت 

ورزشی گام برندارید.

دادگاه دنیای هوادار
دادگاه دنیای هوادار ، هوادار متهمین مظلوم و بدون پارتی است به همین خاطر اشد مجازات آنها مهمان شدنشان 

در این ستون است و حداکثر محکومیت کاغذی
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سينما

کوتاه از جشنواره

با حذف »موج نو« 
ده فیلم  بخش مستند

معرفی شدند 
سیمون سیمونیان مدیر دبیرخانه سی و ششمین جشنواره فیلم 
فجر از حذف فیلم »موج نو« به کارگردانی احمد طالبی نژاد از بین 

فیلم های منتخب هیأت انتخاب بخش مستند خبر داد.

انتخاب  در پی اعلام اسامی فیلم های منتخب از سوی هیأت 
مستند، سیمون سیمونیان مدیر دبیرخانه جشنواره سی و ششم 
فیلم فجر اعلام کرد: فیلم »موج نو« ساخته احمد طالبی نژاد به 
تهیه کنندگی احمد طالبی نژاد و مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی که پیش از این در گروه هنر و تجربه اکران شده بود، به 
دلیل مغایرت با آئین نامه نمی تواند در فهرست نهایی فیلم های ارائه 
شده به هیأت انتخاب بخش سودای سیمرغ قرار گیرد و با احترام 
به نظر هیأت انتخاب بخش مستند، »موج نو« از فهرست اعلام 

شده این هیأت حذف می شود.

و  مستند سی  انتخاب  هیأت  منتخب  فیلم  ده  ترتیب،  بدین 
ششمین جشنواره فیلم فجر به شرح زیر است:

1- »آبی به رنگ آسمان«
کارگردان: امیر رفیعی

تهیه  کننده: امیر رفیعی، علی فتح ا... زاده
2- »بانو قدس ایران«

کارگردان: مصطفی رزاق کریمی
تهیه  کننده: مؤسسه فرهنگی عروج

3- »ترور سرچشمه«
کارگردان: محمدحسین مهدویان
تهیه  کننده: مجید رجبی معمار

4- »در جستجوی فریده«
تهیه کننده و کارگردان: آزاده موسوی، کوروش عطایی

5- »در گرداب انقراض«
کارگردان: فتح ا... امیری 

تهیه  کننده: باقر نظامی، فتح ا... امیری
6- »رزم آرا، یک دوسیه ی مسکوت«

کارگردان: سیداحسان عمادی
تهیه  کننده: حسام اسلامی

7- »زنانی با گوشواره  های باروتی«
کارگردان: رضا فرهمند

تهیه  کننده: مرتضی شعبانی
8- »فریاد رو به باد«

تهیه کننده و کارگردان: عطا مهراد، سیاوش جمالی
9- »ملوانان تنها به دریا نمی روند«

کارگردان: ا... کرم رضایی زاده
تهیه  کننده: رضایی زاده، مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی

10- »وه انتیوک شاپور«
کارگردان: سودابه مجاوری

تهیه  کننده: سودابه مجاوری، مرکز سیمای خوزستان

سی و ششمین جشنواره فیلم فجر از 12 تا 22 بهمن 13٩6 به 
دبیری »ابراهیم داروغه زاده« برگزار خواهد شد

فروش )تومان( نام فیلم  

 20,950,000,000 نهنگ عنبر 2: سلکشن رویا 1

19,780,000,000 گشت 2 2

 16,290,000,000 خوب بد جلف 3

 10,781,000,000 اکسیدان 4

 9,125,000,000 ساعت 5 عصر 5

 5,490,000,000 خالتور 6

 4,930,000,000 رگ خواب 7

 4,822,000,000 زرد 8

4,320,000,000 ماجرای نیمروز ٩

3,964,000,000 خفه گی 10

 2,844,000,000 خانه دختر 11

 2,806,000,000 زیر سقف دودی 12

 2,640,000,000 نگار 13

 2,630,000,000 سارا و آیدا 14

 2,413,000,000 قهرمانان کوچک 15

2,155,000,000 ثبت با سند برابر است 16

 2,120,000,000 برادرم خسرو 17

 2,011,000,000 سه بیگانه 18

 1,980,000,000 ملی و راه های نرفته اش 1٩

 1,530,000,000 آباجان 20

10 فیلم پرفروش روی پرده سینماهای ایران
تا پایان روز یکشنبه 26 آذر 1396

فروش )تومان( هفته نام فیلم  

 5,488,900,000 6 خالتور 1

 4,822,200,000 10 زرد 2

3,964,700,000 8 خفه گی 3

 3,721,200,000 2 آینه بغل 4

 2,844,000,000 ٩ خانه دختر 5

 2,413,400,000 10 قهرمانان کوچک 5

2,155,000,000 3 ثبت با سند برابر است 6

 1,731,200,000 3 قاتل اهلی 8

492,200,000 2 آذر ٩

283,000,000 3 صفر تا سکو 10

20 فیلم پرفروش سال 1396 سینماهای ایران

عفت السادات حسینی- مسعود خادم، متولد سال 1351. از سال 72 فعالیت 
اش را به صورت حرفه ای را آغاز کرده اســت. از 13 سالگی کلاس آواز رفته 
است در خانواده ای بزرگ شده که به شدت به موسیقی علاقه مند است. در 
نتیجه وقتی کارش را شروع کرده بسیار پرکار بوده است. به ویژه که زیر نظر 
اساتید برجسته موسیقی مثل استاد لطفی آموزش دیده است. آغاز فعالیت او 
با سازمان صدا و سیما بوده است که گفتگوی مفصل او با »دنیای هوادار« را در 

ادامه می خوانید: 

کیومرث پوراحمد متولد 25 آذر 1328 در نجف آباد؛ 
کارگردان، فیلمنامه نویس، تدوینگر و تهیه کننده 
ایرانی است. او دانش آموخته رشته کارگردانی سینما 
است. پوراحمد کارش را با نقدنویسی آغاز کرد و 
از 1353 با دستیاری در مجموعه تلویزیونی آتش 

بدون دود وارد سینما شد. فیلم شب یلدا الهام گرفته 
از زندگی خود اوست. پوراحمد شرح حال خود را 
در کتابی تحت عنوان »کودکی نیمه تمام« منتشر 
کرده است. مادرش، پروین دختیزدانیان با بازی در 
فیلم های او، کار بازیگری را آغاز کرد. و اما علت 

اصلی انتخاب او از سوی ما بعنوان »چهره هفته« 
هم زادروزش است و هم بهترین فیلم او که مناسب 
با این شماره از دنیای هوادار هم هست. »شب یلدا«. 
یلدای هر  ادعا کنیم در شب  اگر  پربیراه نیست 

سینمایی این فیلم جای یک بازبینی دوباره دارد.

کیومرث پوراحمد

چهره هفته

جدول فروش

شب یلدا، کیومرث پوراحمد؛ لذتی شانزده ساله

دل دیـوانه...

مهدی تیموری- باز هم شب یلدا فرا رسید. طولانی ترین شب 
سال. شاید اغراقش در گفتار طی این همه سال کمی خنده دار 
و عجیب به نظر بیاید. اینکه چطور ما آدمیان به خاطر تنها چند 
»ثانیه« تا این حد فرصت را غنیمت شمرده و در بوق و کرنا می 
کنیم. برای چه؟ فقط و فقط به این دلیل که حتی به خاطر همان 
چند ثانیه، کمی بیشتر دور یکدیگر جمع بشویم. یلدا برای اکثریت 
جامعه همین معانی را دارد. »طولانی ترین شب سال«، »هندوانه«، 
»انار«، »خانواده«، »پدر بزرگ و مادر بزرگ«، »دورهمی های 
دوستانه و خانوادگی« و... اما برای سینمادوستان به ویژه فیلم 
بازهای حرفه ای که سینمای ایران را عاشقانه دنبال کرده اند، 
یک معنی خاص دیگری هم دارد. و آن چیزی جز فیلم سینمایی 
»شب یلدا« شاهکار کیومرث پوراحمد نیست. حدیث نفسی که 
شک نکنید هنگام ساخت حتی خود پوراحمد و تمام سازندگان 
هم تا این حد به موفقیت و ماندگاری اثر اعتماد نداشتند. فیلم تنها 
یک پرسوناژ اصلی دارد. شخصیتی به نام »حامد« که در درازترین 
شب سال، روایتی بی نظیر و تماشایی روی پرده ی جادویی خلق 
می کرد. درازای یلدا در شب یلدا به تنهایی حامد طولانی است. 

سرد و ناجوانمردانه. تلخ و برفی!
از هر طرف که بسنجیم، شب یلدا نقطه عطف کارنامه بازیگری 
خشم  عصبانیت،  که  روزهایی  است.  هم  فروتن  محمدرضا 
فروخورده، برون ریزی تا به این حد در سینما کلیشه ای و نماد 
نشده بود. فروتن با نقش آفرینی های قابل قبول در »اعتراض«، 
»قرمز«، »مرسدس« و... در »شب یلدا« به اوج تکامل دوران کاری 
اش می رسد. قطعه موسیقی »دل دیوانه« در همان سکانس های 
اولین پس از جدایی حامد و نازی در فرودگاه و کلوزآپ های حامد 
در ماشین با جسارتی مثال زدنی از دل می آید و بر دل می نشیند. 
می خواهم به شما پیشنهادی کنم که نتوانید آن را رد کنید! »شب 
یلدا« شاهکار کیومرث پوراحمد را اگر ندیدید- که از بهترین اثر او 
غافل مانده اید- ببینید و اگر دیدید دوباره و دوباره در طولانی ترین 
شب سال از بازبینی آن لذتی بی نهایت ببرید. »شب یلدا«یکی 

از غریب ترین عاشقانه ی های بیست اخیر سینمای ایران است.

یادداشت

بیگلری: از سال ها پیش درگیر ایده و 
متن این کار بوده ام

مقام  در  بیگلری  احسان  نوبت  نخست 
کارگردان فیلم سینمایی »برادرم خسرو« 
مورد  در  توضیحاتی  ارائه  بود که جهت 
فیلم  این  ساخت  مراحل  و  متن  ایده، 
سینمایی توضیحات و نکاتی را ارائه دهد، 
او گفت:» من از سال ٩4 و کمی قبل تر 
از آن ایده ی این اثر را در سر داشتم و در 
ابتدا هم حتی در تصورم نبود که بتوانم با 
ستاره های جدی این فیلم را بسازم. تقابل 
این دو برادر در نظر من ابتدا با اختلاف 
سنی تقریبا زیادی نبود و اوایل علی مصفا 
را برای نقشی که ناصر هاشمی ایفا کرد 
مدنظر داشتم. من عقیده دارم که فیلمساز 
بهترین کار و حرف اش را در فیلم اش 
می زند و آنچنان اهل حرف زدن از فیلمم 
نیستم و بیشتر علاقمند هستم تا بشنوم.« 
وی در پایان اشاره ای به امکانات سالن 
صدای  و  نور  پرده،  که  کاش  گفت:»ای 
سالن از کیفیت بالاتری برخورددار می بود 
تا در خور دانشجویان عزیز این دانشکده 

باشد..«

امکانات  و  پروداکشن  کوپال: 
کشورمان محدود است

سپس عطاالله کوپال با تشویق حاضرین 
فیلم  مورد  در  او  آمد.  صحنه  روی  به 
»برادرم خسرو« گفت:»من بعنوان یک 
تماشاگر ساده، انتظار دارم که در کلیت 
فیلم گره ای خورده باشد و من به پاسخ 
آن برسم. اما کارگردان در این اثر به نظر 
من پرده ای به روی مخاطب قرار داده 
است که به نوعی گره خوردگی تدریجی 
است  سلیقه  نوع  یک  این  البته  است. 
و نشان از ضعف نیست. اما من بیشتر 
دوست داشتم که آمدن این برادر یعنی 
داشته  علتی  برادر  ی  خانه  به  خسرو 
باشد که دیگر نتواند جایی جز آن جا 
آخرین جای  و  پناهگاه  تنها  و  بیابد  را 
امن او خانه ی برادری اش باشد. یکی 
عدم  من  نظر  به  فیلم  های  ضعف  از 
استفاده از روانپزشک و مشاور روانشناس 
روایت  و  پردازی  راستای شخصیت  در 
قصه است. در پایان جا دارد که بگویم 
از فیلم این بهره را داشتم که باید بیشتر 
در مورد خودم و زندگی ام بیاندیشم.در 
مجموع ما استعدادها و پتانسیل بسیار 
بالایی داریم اما چه افسوس که به لحاظ 
اختیار  در  که  امکاناتی  و  پروداکشن 
هنرمندان ما قرار می گیرد بسیار کمتر 

از شان و لیاقت آنهاست. 

هم  تاریخی  لحاظ  به  فیلم  قربانی: 
جای بحث زیادی دارد

ها  صحبت  روند  ادامه  در  قربانی  دکتر 
فیلم ها  از  نیمی  روزگاری که  گفت:»در 
گرته  برداری های ناشیانه ای از فیلم های 
اصغر فرهادی است و نیمی دیگر به تقلید 

از ابد و یک روز سعی در به تصویر کشیدن 
درد و رنج مردم دارند،  یافتن فیلمی که 
نگرش جدیدی را برای مخاطب به تصویر 
می کشد و طرح و مضمونی نو دارد، اتفاق 
تازه ای است. کارگردان به ما نشان می 
دهد که این فیلم قصد دارد تا قسمتی 
از تاریخ را بر ما روایت کند و این خود نیز 
جای نقد و تحلیل بسیار دارد که از منظر 
یونگ، فروید و اریکسون می توان آن را 
دید و این به نظر من از نکات مثبت فیلم 
است که کارکرد خوبی در جهت زیبایی 
شناسی و روانشناسانه دارد. بررسی زوایای 
بخصوص  فیلم  از شخصیت های  دیگر 
کاراکترهای ناصر و خسرو از دیگر نکات 
خوب فیلم است که از تماشای این لذت 
می  ها  شخصیت  تحلیل  البته  بردم، 
توانست جای کار و لایه های بیشتری 

داشته باشد.«

از  هایی  رگه  ما  ی  همه  مظفری: 
اختلالات روانشناسی داریم!

فیلم  باب  در  مظفری  دکتر  سپس 
گفت:»فیلم مثل نوار مغزی است مدام بالا 
و پایین دارد. اسم فیلم بسیار هوشمندانه 
انتخاب شده است. برادرم خسرو! اما در 
نیمه ی فیلم روایت به سمت برادرم ناصر 

هم جهش می کند. ارزش کار بیگلری 
در اولین فیلمش را می توان پیرامون دو 
نکته اساسی در متن آن توضیح داد. نکته 
اول به  نوعی ساده ترین اصول نوشتن یک 
فیلم نامه را در برمی گیرد. چینش صحیح 
سه بخش اصلی متن یعنی شروع، میانه 
و پایان در فیلم نامه »برادرم خسرو« به 
 درستی رعایت شده است و با توجه به 
از  مناسب  موضوع  و  کاربردی  جزییات 
استاندارد بودن صرف فراتر می رود. یکی 
از بهترین نکاتی که من را به این فیلم 
علاقمند کرد »عدم برچسب« و پرداخت 
به مفهوم های کلیشه و سطحی تحت 
عنوان روانشناسی که از گذشته تا به امروز 
را  ایران آن  بارها در سینمای  متاسفانه 

مشاهده کرده ایم.«

باقری: ما بدون »دیگری« نمی توانیم 
زندگی کنیم!

از  باقری  فارس  دکتر  آخر  در 
حیطه ی هنری و روانشناسی به فیلم 
ی  داد:»نکته  ادامه  او  داشت؛  نگاهی 
خیلی مهم در وهله ی اول نوع برخورد 
ما با یک اثر هنری است. یک اینکه نباید 
مولف و فیلم ساز را روانکاوی کنیم. چرا 
که کار ما اساسا این نیست. وقتی فیلمی 

ساخته می شود دیگر به کارگردان تعلق 
ندارد و ما با یک اثر هنری مستقل با 
به  رو  متفاوتی  های  تحلیل  و  تعبیر 
مورد  در  دیگر  ی  نکته  هستیم.  رو 
یک  این  که  است؛  قطبی  دو  بیماران 
بیماری هورمونی قابل کنترل از طریق 
داروهاست و روند درمانی دارد اما ممکن 
است به مرز صفر نرسد اما موضوعی که 
طاقت  و  است سختی  مطرح  فیلم  در 
به  که  است  فردی  با  زندگی  فرسایی 
این بیماری مبتلاست. موضوعی که در 
از هرچیز دیگری  بیش  برای من  آخر 
قابل اعتناست توجه روایت فیلم به ما 
انسان  کلی  طور  به  هاست.  دیگری  و 
با  ارتباط  از طریق  تولد همواره  بدو  از 
بدون  ما  کند.  می  زندگی  »دیگری« 
دیگری نمی توانیم زندگی کنیم، نفس 
بکشیم، ازدواج کنیم و مفهوم را بسازیم 
و نحوه ی مواجه و نسبت این دیگری 
در روایت شخصیت های ناصر و خسرو 
و کشش  جذابیت  اصلی  های  علت  از 
قصه در این فیلم است. از دیگر نکات 
جالب توجه این فیلم برای استعاره های 
آن به هابیل و قابیل است که یک برادر 
از هیولای درون برادر دیگر را می کشد 

و این کشتن تنها قتل جسم نیست.«

گزارش اکران و تحلیل فیلم »برادرم خسرو« 
با حضور کارگردان در دانشگاه آزاد-کرج

استقبال بی نظیر اما ...

بیگلری: آنچنان اهل 
حرف زدن از فیلمم 

نیستم و بیشتر علاقمند 
هستم تا بشنوم

کوپال: از فیلم این بهره را 
داشتم که باید بیشتر در 
مورد خودم و زندگی ام 

بیاندیشم

باقری:  روایت 
شخصیت های ناصر و 

خسرو از علت های اصلی 
جذابیت و کشش قصه در 

این فیلم است. 

 
در گفتگو با دنیای هوادارمطرح شد:

مسعود خادم: با پیشرفت 
تکنولوژی از ارزش هنر 

کاسته شده است

زهرا دانشی - روز گذشته فیلم سینمایی »برادرم خسرو« با حضور کارگردان جوان این اثر »احسان بیگلری« 
در دانشگاه آزاد-واحد کرج در حضور آقایان دکتر فارس باقری، دکتر مهرداد مظفری، دکتر عطاا... کوپال و 
دکتر قرباني به نمایش درآمد. استقبال باشکوهی از نمایش، نقد و تحلیل روانشناختی این فیلم سینمایی توسط 
دانشجویان به ویژه دانشجویان رشته روانشناسی رخ داد اما ای کاش امکاناتی که در اختیار انجمن دانشجویی 
قرار می گرفت در خور این استقبال و اساتید حاضر در مراسم بود. این فیلم از جهات گوناگون همچون هنری، 
ادبی، روانشناسی و مدیریتی مورد نقد و بررسی قرار گرفت که گزارش مختصر »دنیای هوادار« از نقد و نظرات 

مطرح شده توسط اساتید در این مراسم را در ادامه می خوانید.

کاری  رزومه  مورد  در  مختصری   
خود بیان کنید.

نیز  آهنگسازی  و  دادم  انجام  کار  چند 
می کردم. البته  قبل از آن هم  در گروه کر 
شروع  را  کارم  سریال  چند  تیتراژ  با  بودم. 
کردم. سریالهای کمکم کن، فقط به خاطرتوع 
کت جادویی و...بعدها چند آلبوم موسیقی به 
مثل  آهنگسازهایی  با  شد.  پیشنهاد  من 
شادمهر عقیلی، بهنام ابطحی، محمد رضا 
عقیلی،فؤاد حجازی، چند آلبوم عرضه کردیم 
که با استقبال خوبی روبرو شد. در مجموع 5 
آلبوم به بازار دادم تا سال 86 که آخرین آلبوم 

را ارائه کردیم. 

در  امروز  به  تا  مشکلاتی  چه  با   
عرصه موسیقی مواجه بوده اید؟

مشکلات که در این زمینه بسیار است ولی 
گله ای که نه تنها من که اکثر هنرمندان دارند 
این است که وقتی مشکلی به هر شکل و به هر 
دلیل برای فردی بوجود می آید چرا مسئولان 
فرهنگی پیگیری نمی کنند؟ کوچکترین تأثیر 
این امر شاید انزوای هنرمندان باشد که سبب 

می شود وقفه ای جدی در کارشان رخ دهد 
که متعاقبا ممکن است سبب مهاجرت آنان 
در اثر بی انگیزگی و یا عدم حمایت باشد. این 
موضوع برای من هم رخ داد و چند سالی را 

خارج از کشور زندگی کردم.  

 چرا ترانه های خوانندگان امروز 
مثل سابق خاطره ساز نیستند؟ 

از ارزش هنر کاسته  با پیشرفت تکنولوژی 
شده است. من تا الان 5 آلبوم بیرون داده ام 
که همه آنها را به صورت آنالوگ ضبط کرده ام. 
یعنی وقتی وارد استودیو می شدیم واقعا باید 
صدا می داشتیم، کوک می خواندیم، ژوست 
وسعت، حجم  باید  صدامون  و  می خواندیم 
می خواندیم.  واقعا  و  می داشت  احساس  و 
هیچ چاره ای جز این هم نبود اصلا سیستم 
دیجیتال نبود. تکنولوژی که آمد و دنیا که 
الان  زد.  بدی  به هنر ضربه  دیجیتالی شد 
ذوق  و  استعداد  اصلا  که  فرد  ترین  بدصدا 
موسیقی هم ندارد می تواند یک شبه تصمیم 
بازار  به  موسیقی  ترک  یا  آلبوم  که  بگیرد 
بدهد و این کار را هم می کند. الان در هر 
کوچه ای قدم بگذارید با خوانده و آهنگساز و 
تنظیم کننده های متعدد روبرو می شوید. چون 
با یک نرم افزار  ساده کیو بیس، کارت صدا 
و کامپیوتر می توانند موسیقی عرضه کنند. 
حتی اگر بلد نباشند ساز بزنند می توانند با 
استفاده از تکنولوژی بالاخره کاری ارائه کنند. 
نوآوری خیلی خوب است ولی به چه قیمت؟ 
فقر فرهنگی سبب این موضوعات شده که 
اصلا خوب نیست. پیشرفت تکنولوژی سبب 

کور شدن خلاقیت شده است. 

 علاوه بر موسیقی در زمینه ی دیگری 
هم مشغول به کار هستید؟ 

تار هستم.   تار و سه  بله. مدرس موسیقی 
علیرضا  با  کرده ام  کار  ترک  هم چند  الان 
افکاری همکاری کرده ام. منتهی آهنگهایی 

که خوانده ام سنگین است. 

افراد  بعضی  واقعا یک شبه   چرا 
پاپ استار می شوند؟ وقتی همه چیز در 
کشور تحت نظر و انحصار دولت است 
نمی توان در زمینه هنر به ویژه انتظار کار 
مستقل داشت. نظر شما در این مورد 

چیست؟
به  که  زاویه ای  هر  از  است.  ایران  اینجا 
قضیه نگاه می کنیم به در بسته می خوریم. 
به هر  یا  باشد  نباید سیاست مدار  هنرمند 
به  که  باشد  داشته  معاش  دغدغه  دلیل 
مسائل حاشیه ای فکر کند.  چون باید زمانی 
برای نواختن ساز، خلاقیت و دنیای ناب هنر 

داشته باشد. 

نظر شما یک خواننده موفق  به   
به  به ویژه  ادبی  تسلط  باید  قدر  چه 

شعرداشته باشد؟
بسیار مهم است. هر چه خواننده باسوادتر 
باشد، بهتر است. خوانندگی فقط به داشتن 
خلاقیت،  ادبی،  دانش  باید  نیست.  صدا 
شناخت شعر و ترانه داشته باشدو در آنالیز 
خود صدا باید حجم، وسعت، تحریر و غیره 
داشته باشد. علاه بر آن دانش موسیقیایی و 
ادبی نیز مهم است به ویژه در انتخاب اشعار 

  شاعر و خواننده مورد علاقه شما 
از نسل امروز کیست؟ 

در ترانه سرایان روزبه بمانی و یغما گلرویی و 
در خوانندگان: محمد اصفهانی، حامی، مانی 

رهنما و نیما مسیحا و...

رعایت  مورد عدم  در  نظر شما    
کپی رایت در ایران چیست؟

دانلود موسیقی عین این است که از جیب 
علت  برداریم.  پول  دستی خود  بغل  رفیق 
آن شاید به سیاستها و خط مشی دولت و 
مسائل اقتصادی مردم بستگی دارد. زندگی 
بیکاری  درصد  نیست.  تامین  ایران  مردم 
بسیار بالاست. چرا همه چیز در این مملکت 
گران می شود ولی ماد مخدر گران نمی شود؟ 
اگر جوانی اراده کند که شیشه مصرف کند، 
ده دقیقه طول می کشد تا آن را تهیه کند. 
اکثر افراد اقدام به دانلود موسیقی می کنند 
در حالی که قیمت یک آلبوم موسیقی خوب 
بسته  یک  اندازه  به  ایران  در  مجوز  دارای 
آدامس خوب هم نیست. بماند که حداقل 
یک سال برای تهیه این موسیقی کار و هزینه 

شده است.

   با کدام هنرمند در زمینه موسیقی 
همذات پنداری دارید و احساس الفت 

می کنید؟
پدرم به شدت به استاد شجریان تعصب و 
به  ابتدا  همان  از  هم  خودم  داشت.  علاقه 
سمت موسیقی اصیل سنتی گرایش داشتم، 
با آثار این استاد نامی بزرگ شدیم. من واو به 

واو آثار وی را حفظ هستم. 

 در آخرجوانان را برای ورود به این 
هنر تشویق می کنید؟

جوانان اصلا نیاز به تشویق ندارند! این قدر 
این کار راحت و جذاب شده که جوانان با 
سن کم وارد این حوزه شده اند و اتفاقا خیلی 
هم پر کار هستند. خیلی ممنون از شما بابت 

این مصاحبه.

عکس: لیلا برآغوشی

دانلود موسیقی عین 
این است که از جیب 

رفیق بغل دستی خود 
پول برداریم. علت 

آن شاید به سیاستها 
و خط مشی دولت و 

مسائل اقتصادی مردم 
بستگی دارد. 
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اقتصاد

قوانین مدیریت

»مدیریت« کار عجیب و هیجان انگیزی است. عده ی کمی 
از آدمیان هستند که تمایل به انجام آن در طول زندگی شان 
دارند. اما با این وجود، بیشتر ما با اندکی تامل در می یابیم که 
برهه ای خاص و زمانی از زندگی مان این کار را انجام داده ایم. 
من بعد این ستون »دنیای هوادار« در هر شماره به یکی از 
قوانین مدیریت می پردازد. مطالب این ستون برگرفته از آثار 
نویسنده هایی چون »ریچارد تمپلر«، »جان گری« و... می باشد 

و بازخوانی چندین باره ی آنها برای خود ما لذت بخش است. 

قانون شماره دو: 
تیم را بشناسید و بدانید چگونه عمل می کند

- کیسی استنجل معتقد است: »انتخاب بازیکنان خوب کار ساده 
ایست؛ این که آنها را واداریم با هم خوب بازی کنند، کار سختی 

است.« 
- تیم چیست و چگونه عمل می کند؟ اگر قرار است ما مدیر 
موفقی باشیم، باید پاسخ این پرسش هارا بدانیم. یک تیم فقط 
نیروهای  با  است  سازمانی  بلکه  نیست،  افراد  از  ای  مجموعه 
مخصوص به خود که کیفیت و عرف خاص خود را داراست. بدون 
دانستن این مطالب شما در شناخت آنها دچار اشتباه خواهید 
شد، درحالی که می توانید کاری کنید که تیم شما به عالی ترین 

مراتب برسد.
افراد مختلفی وجود دارند که هرکدام به سمت و  در هر تیم 
سویی متفاوت هل داده می شوند. بعضی افراد را باصدای بلند 
و برخی را باید از پشت هل داد. دیگرانی هم هستند که ظاهرا 
کار نمی کنند، اما شما به ایده های آنها نیاز دارید. اگر هر فردی 
فقط بر روی اهداف شخصی خود متمرکز شود، هرگز یک تیم 
به خوبی کنار هم جمع نمی شوند.٩ نقش موجود در یک تیم 
عبارتند از: »برنامه ریز«، »محقق منابع«، »هماهنگ کننده«، 
»شکل دهنده«، »ارزیابی کننده های ناظر«، »کارمند تیم«، »اجرا 

کننده«، »تکمیل کننده« و »متخصص«
نکته آخری که وجو دارد این است که شما مادامی متوجه می 
شوید یک تیم دارید که کلمه ی »ما« و »برای ما« را بشنوید و 
زمانی که می فهمید یک تیم دارید، تصمیم گیری های سخت 
برایتان آسان می شود؛ چون می شنوید که آنها می گویند:»خوب، 

ما همه باهم هستیم.«
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است  مدتی   - حسینی  السادات  عفت 
آلودگی هوا از مرز تذکر و هشدار عبور کرده و 
به موضوعی بحرانی بدل شده است. اگر قبلا 
فقط با پدیده گرد و غبار آن هم در استانهای 
جنوبی کشور روبرو بودیم اینک با هیولایی 
روبرو هستیم که هر  بازوی آن در استانی 
مشغول گرفتن نفس از هم نفسان ما می باشد. 
می خزد،  بی صدا  و  آرام  آلودگی  هیولای 
آرام تر قربانی می گیرد و قوی تر از قبل حوزه 
اقتدار ظالمانه خویش را مرز به مرز گسترش 

می دهد. 
علت های بسیاری برای این پدیده وجود دارد 
که مطمئنا درصد عظیمی از آن مربوط به 
دخالت انسان در طبیعت است. این دخالت 
وقتی با عدم مدیریت صحیح درهم آمیخت، 
نام  به  شد  بشریت  برای  مهلک  معجونی 
این  باقیست  انسان  جهل  تا  »آلودگی«که 
معجون نیز باقیست. وگرنه کدام انسان عاقلی 
فضای سبز و بکر طبیعی محل زیست خود را 
با شهرهایی با این حجم سازه معاوضه می کند، 
به جای پیاده روی به خودرو پناه می برد و به 
جای خودروی عمومی از خودروی شخصی 

تک سرنشین بهره می برد؟

 جای مردان سیاست بنشانید درخت 
تا هوا تازه شود

متفاوت  دیگر  شهر  به  شهری  از  مدیریت 
است، همانطور که از شخصی به شخص دیگر 
فرق دارد. جایی مسئولان با دریافت اولین 
نشانه  های بروز آلودگی درصدد حل و فصل 
آن برمی آیند. جایی دیگر تا هشدار به بحران 
نخواهد  صورت  مؤثری  اقدام  نشود  تبدیل 
گرفت مگر تشکیل جلسه و کارگروهی و در 
نهایت که اوضاع به مرز بحران رسید جلسات 

کارگروه به جلسات کمیته اضطرار بدل خواهد 
شد و البته چیزی که در این روند بدون تغییر 
خواهد ماند عدم رسیدگی به مصوبات همین 
مسئولیت پذیری  با  اگر  که  است!  جلسات 
می شد،  رسیدگی  مصوبات  این  بیشتری 
ایران  بزرگ  کلانشهرهای  از  نیمی  اکنون 
تعطیل، نیمه تعطیل یا در آستانه تعطیل 

نبودند!
بارها از وارونگی و آلودگی هوا گفتیم. بارها 
روی گرد و غبار در و دیوار نوشتند و خواندیم 
»اهواز هوا ندارد«، بارها به جای »اهواز« نام 
این شهر و آن شهر را نوشتیم به این امید که 
این دست نوشته ها و دست به دست شدن این 
واگویه ها نه تنها به دست متولیان امر برسد 
که اقدام مؤثری در رابطه با آن صورت گیرد 
اما حیف که »مدیریت« در هر کشوری حال و 
هوایی متفاوت دارد و البته در بعضی کشورها 

بهتر است! 

 در رکاب هوای پاک
در جهان ده کشور در استفاده از دوچرخه 
هلند  آنها  سرآمد  که  هستند  پیشگام 
جهان  دوچرخه سواری  پایتخت  که  است 

بر  علاوه  کشور  این  در  می شود.  محسوب 
مدیریت صحیح مسئولان بر پدیده آلودگی، 
ترافیک  زمینه  در  نیز  خوبی  فرهنگسازی 
صورت  عمومی  نقلیه  وسائط  از  استفاده  و 
گرفته است. دقیقا همین لحظه که ما با همه 
جوانب فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی و حتی 
بانوان(  )برای  دوچرخه  از  استفاده  مذهبی 
نمی دانیم  و  تأمل هستیم  و  تفکر  مشغول 
استفاده  برای  را  لازم  زیرساختهای  چگونه 
از آن فراهم کنیم؛ در هلند جاده ای به نام 
با  اولین جاده دوچرخه سواری که  »سولا«، 
نصب پدهای خورشیدی انرژی تولید می کند، 
یا جاده ای شب تاب با الهام از نقاشی ونسان 
سنگریزه های  از  استفاده  با  که  ون گوگ 
زندگی  محل  در   LED نور  و  درخشان 
ون گوگ طراحی و ساخته شده است، مقدم 
جهان  سراسر  از  دوچرخه سوار  شهروندان 
را گرامی می دارد که به جسم خویش، روح 
خویش و سلامت شهر خویش با عشق احترام 

می گذارند.
در ایران اگر از تبریز که بیشترین امتیاز را 
آن  از  دوچرخه سواری  رقابتهای  در  حداقل 
سایر  در  بگیریم  فاکتور  است،  کرده  خود 
شهرها چندان زمینه و زیرساخت لازم در 
مدیریت ترافیک و عبور و مرور شهر برای 

مسیر دوچرخه در نظر گرفته نشده است. 
در کلانشهری مثل البرز که حتی خطوط 
بی. آر. تی تعریف نشده است، شاید نمی توان 
داشت  دوچرخه سواری  تردد  مسیر  انتظار 
ولی هفته ای که گذشت در شهرداری کرج 
جلسه ای با محوریت توسعه فرآیند استفاده 
از دوچرخه در شهر کرج برگزار شد که طی 
آن دکتر افضلی معاون محترم حمل و نقل 
و ترافیک، مدیرکل مطالعات و بررسی های 

نمایندگان  و  کارشناسان  شهری،  ترافیک 
شهر  موقعیت  و  وضعیت   NBP هلندی 
را  دوچرخه  خطوط  اجرای  نظر  از  کرج 
بررسی و پتانسیل های شهر در زمینه توسعه 
دوچرخه سواری را مورد ارزیابی قرار دادند. در 
این جلسه برنامه ها و سیاست های شهر در 
سالهای آتی، نحوه طراحی خطوط دوچرخه، 
برآورد میزان استفاده، جامعه هدف و سایر 

نیازها مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 

 آلودگی مرز نمی شناسد
به نظر می رسد این اولین قدم برای استفاده 
شهروندان از دوچرخه باشد، گرچه مثل هر 
روبروست.  فراوان  اگرهای  و  اما  با  طرحی 
ایجاد زیرساختهای مناسب یک طرف این 
استفاده  برای  فرهنگ سازی  و  است  معما 
صحیح سوی دیگر آن. اما جای این سؤال 
باقیست که چرا زودتر از این به رفع مشکلات 
زمان  نشد؟  توجهی  هوا  آلودگی  به  منجر 
بازنشستگی تاکسی ها و اتوبوس های فرسوده 
کی فرا خواهد رسید؟ اگر این نظارتی که در 
روزهای پیک و شدت آلودگی انجام می دهند 
و جلسات مکرری که برگزار می کنند را قبل 
از بحرانی شدن موضوع انجام می دادند، بهتر 
نبود؟آیا زمان آن فرا نرسیده مسئولان باور 
کنند هوا مرز بین المللی ندارد که به آلودگی 
دستور توقف تا لبه مرز یک شهر یا یک کشور 

را داد. 
کاش به ناله هوا، صدای غمگنانه زمین، فریاد 
گوش  خاکی  کره  این  طغیان خاک  و  آب 
انرژی های  از  انسان  استفاده  که  دهیم  فرا 
تجدید ناپذیر را آرزو دارند، رؤیای دور هوای 
پاک را در سر می پرورانند و شاید از انسان به 

خدا گله دارند. 

یادداشت

بوی بهبود ز اوضاع »لایحه بودجه« نمی شنوم
 ٩7 سال  بودجه  لایحه  تقدیم  از  بعد 
به مجلس، موج بلندی از واکنش های 
در  را  کشور  سراسر  منفی  و  مثبت 
یک  از  بعد  هنوز  که  موجی  برگرفت، 

هفته فروکش نکرده است. 
داد  نشان  دیگر  بار  مجازی  فضای 
همچنان تنور وعده های انتخاباتی، داغ 
خارج  تنور  این  از  آنچه  گرچه  است. 

می شود آن نانی نیست که دولت به ملت وعده داده بود اما حداقل 
این شفافیت را داشت که مردم بفهمند در این سالها چه ارگانی 
چه بودجه ای دریافت کرده، این بودجه صرف چه شده و چرا 
ردیف های بودجه پی در پی ایجاد شده بدون اینکه سرنوشت هر 

یک از آنها مشخص شود. 
ظرف همین یک هفته واژه هایی که در فضای مجازی ترند شد، 
نشان از بلوغ مردمی  داد که خسته از بازی های سیاسی مطالبه گر 
حقوقی هستند که در طول زمان و با آمدن و رفتن دولتهای 

مختلف گاه به عمد و گاه به سهو نادیده گرفته شد. 
دولت مدعی است لایجه بودجه امسال بر مبنای »اشتغال فراگیر، 
رفع فقر و ایجاد عدالت« تنظیم شده است اما با دقت به جزئیات 
باید بین چینش این کلمات و تعیین ردیف های بودجه کمی 
تأمل کرد. افزایش سه برابری عوارض خروج از کشور، افزایش نرخ 
بنزین، گازوئیل و قیمت آب، افزایش اعتبارات برخی دستگاهها و 
پیشنهاد حذف یارانه بیش از 30 میلیون نفر به طور تلویحی تنها 
نمونه هایی از ابهام در »ایجاد عدالت« یا »رفع فقری« است که به 

آن اشاره شد. 
دولت در حالی از بها دادن به بخش خصوصی سخن می گوید 
که برای خبرگزاری دولتی »ایرنا« بودجه ای معادل 100 میلیارد 
تومان اختصاص داده و روزنامه ها و نشریات غیردولتی را با افزایش 
سه برابری قیمت کاغذ شگفت زده کرده است که چطور بدون 
حمایت دولت باید نقش بازو و اهرم حمایتی دولت را در انتشار 

شفاف اخبار و اطلاعات ایفاء کند. 
البته در همین راستا شفاف شد بودجه هایی که صرف ارگانها و 
اموری می شود که شاید این سؤال را به ذهن متبادر کند »چراغی 

که به خانه رواست به مسجد نیز حلال است؟!«
گرچه دولتمردان و مسئولان در پی اعتراض مردم در شبکه های 
مجازی نسبت به لایحه بودجه گفتگو های ریز و درشت خبری 
مبنی بر حفظ آرامش مردم داشته اند و به آنان قول داده اند که بعد 
از بررسی لایحه در کمیسیون های تلفیق، سایر کمیسیون های 
تخصصی مجلس نیز ابعاد آن را بررسی می کنند و حتی با تأکید 
پنهانی  یا  مبهم  نقطه  هیچ  کرده اند  اذعان  دولت  شفافیت  بر 
وجود نخواهد داشت اما دیگر نمی توانند نقش فضای مجازی را 
در افزایش آگاهی مردم و نقش مردم را در سرنوشت شان نادیده 

بگیرند.     

ایران به سختی نفس می کشد

هیولای آلودگی
 بر فراز البرز

شهردار کرج تاکید کرد: تحت هیچ شرایطی این مجموعه اقدام به 
خرید آسفالت نمی کند و باید اعتبارات برای خرید قیر در اختیار 

کارخانه آسفالت قرار بگیرد.

وی افزود: باید به ســمتی پیش برویم که اعتبار خرید قیر برای 
کارخانه آســفالت از طریق بودجه خــود مجموعه، همچنین 

همکاری بانک شهر تامین شود.

نصیری: شهرداری تحت هیچ شرایطی خرید آسفالت نخواهد داشت

تیلدا  حسینی

کاش به ناله هوا، صدای 
غمگنانه زمین، فریاد آب 

و طغیان خاک این کره 
خاکی گوش فرا دهیم که 

استفاده انسان از انرژی های 
تجدید ناپذیر را آرزو دارند، 
رؤیای دور هوای پاک را در 

سر می پرورانند
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ارتباط مردمی

»حق با شماست«
 روزنامه »دنیای هوادار« فضای اختصاصی را برای شما خوانندگان
 عزیز در نظر گرفته است تا نظرات، انتقادات و مشکلات خود را

.جهت پیگیری توسط این روزنامه ارسال کنید
:راههای تماس با ما

02633400318 _ 09101839844

 باعرض سلام و خسته نباشید خدمت تیم روزنامه دنیای هوادار،
 اهالی منطقه مهرشهر با درخواست از نهادهای مربوطه، خواستار
 جمع آوری سگ های ولگرد در کوچه و خیابان های این منطقه
 که البته آرامش را از آنها سلب کرده و باعث ایجاد رعب و وحشت

.برخی افراد می شوند، هستند
م.فاطمی؛ به نمایندگی از اهالی مهرشهر کرج

 درحالی که مسئولین در سطح کشور از کمبود آب سخن به میان
 می آورند، باید یادآور شویم که بد نیست سری هم به خیابان قائم،
 روبه روی استخر دانش بزنند تا جاری شدن آب را در این خیابان
 مشاهده و راه حلی برای جلوگیری از هدر رفتن آن بکنند زیرا
 نزدیک به یک هفته است که این موضوع، معضلی برای محله ما

.محسوب می شود
اهالی خیابان قائم

 با سلام، به عنوان نماینده شهروندان کرج از وضعیت بهداشت
 و درمان برخی کلینیک ها ناراضی هستم. ازآنجایی که وظیفه
 بیمارستان و کلینیک ها ایجاد آرامش برای بیماران است اما به
 شدت این بخش نادیده گرفته شده و به جای سکوت، همواره در
 این مکان صدای جوشکاری و ساختمان سازی آرامش و آسایش

.را از مریضان سلب کرده است
نوری

 از راننده های تاکسی خط درختی_ سه راه گوهردشت هستم.
 احداث پل های زیرگذر شاید برای یک مسیر مشخص، مفید و
 مطلوب واقع شود اما چنانچه مسئولین قبل از شروع به کار و آغاز
 احداث پروژه ای آن هم مانند این زیرگذر، کمی بیشتر تأمل کنند
 و همه جوانب را درنظر داشته باشند بهتر است زیرا دغدغه گرانی
 بنزین از یک طرف و طولانی شدن مسیرها نیز از طرفی دیگر

.برای امثال من معضلی به وجود آورده است
س. راننده تاکسی خط درختی_ سه راه گوهردشت

التحصیلان مقطع کارشناسی ارشد و  از فارغ   جوان بیکاری 
دانشجوی دکتری می باشم اما سوال و درخواستی که دارم این 
است که چرا باوجود انتشار اخبار، صحبت های استاندار و مدیران 
کل همچنان مشکل بیکاری رفع نشده است؟ امید ما جوانان 
درحال نابودی است.. لطفا مسئولین رسیدگی کنند و در ایجاد 

مشاغل کمی بادقت بیشتری پیش روند.
 شیدا سهرابی

خبریادداشت

از وعده های یلدایی تا بهانه های یلدایی
تیلدا حسینی - در آذرماهی  ترین شب 
سال، به رعنایی یلدا با بالاپوشی از سنت 
راه  از  خرامان  فرهنگ  یک  قدمت  و 
رسید، دخترکی که عمری منتظر بود 

جوجه هایش را آخر پاییز بشمرد!  
تا  رسید  راه  از  رؤیایی  آرامشی  با  یلدا 
در  مهری  آغاز  را،  آفتاب  تولد  جشن 
را  از ظلمت شب  و رهایی  را  زمستان 

بشارت دهد. 
این گیسو پریشانی که در شعر و غزل، آئین و سنت، عرف و 
فرهنگ ایران زمین چنین دلبری می کند، شاید رسالتی دارد که 
از دید نکته بینان دور نخواهد ماند که... بعضی مو بینند و بعضی 

پیچش مو!
یلدا از دیرباز نمادی از لحظه اعتدال میان فصول سال و نقطه 
نظم بلندی و کوتاهی شب و روز بود آن هم در نوآنسی به اندازه 
یک دقیقه! یلدایی که طولانی ترین شب سال نام گرفت تنها با 
احتساب یک دقیقه این رکورد را برای همیشه از آن خود کرد تا 
شاید فقط »یک دقیقه بیشتر« با هم بمانیم، به هم مهر بورزیم و 
در نگاه یکدیگر یلدای بلند عاشقانه ای را جستجو کنیم که هرگز 

پایانی بر آن نباشد.
به همین فلسفه ساده بیاندیشیم و از خود بپرسیم چه شد که 
وعده های یلدایی به بهانه های یلدایی بدل شده است. چه شد بر 
تن نازک خیال این دخترک لباسی از تجمل و باید نباید پوشاندیم، 
چهره معصوم و دلربای وی را با بزک  چشم و هم چشمی در کمال 
بی سلیقگی آراستیم و شبی برای مهرورزی در کمال آرامش را به 

شبی با استرس خرید و تزئین و جلب توجه بدل کردیم. 
از مسابقات میوه آرایی و سفره شب چله تا تزئین درکوب اناری 
و ناخن هندوانه ای! از خرید انار و هندوانه تا انتشار عکس آنها در 
فضای مجازی البته بعد از انجام عملیات محیرالعقول تزئین روی 
آنها و بعد نشستن در انتظار دریافت لایک و کامنت دوستان شاید 
به بلندی یلدایی دیگر... ظلمیست که بر خود روا می داریم و از آن 
غافلیم و این گونه است که »یلدا« دیگر آن دختر افسونگر قلبها 
نیست که خود در افسون قرن و مدرنیته اسیر جادوی سیاهی به 

نام تکنولوژی شده است.
گرچه امسال نیز بازار کمپین و هشتگ »یلدای بی موبایل«، »چله 
بی اینترنت« داغ است اما بشنو و باور نکن که یلدا را بتوانیم چشم 
در چشم یکدیگر سر کنیم که مدتهاست چشم به صفحه سردی 
دوخته ایم که محبت را، دغدغه را و شاید عشق را با آن از راه دور 
تجربه کرده ایم. غافل از آنکه در کنار ما هستند مادران و پدرانی 
که هنوز هم به فلسفه دنیای مجازی چندان ایمان ندارند، همان ها 
که هنوز با همان لحن دلسوزانه و هشدار دهنده در گوش من و تو 

زمزمه می کنند: جوجه رو آخر پاییز می شمارند! 
یلدایی عاشقانه و عاشقانه هایی یلدایی برای شما آرزو داریم.

شفقی فرماندار کرج شد

حکم  با  و  البرز  استاندار  نجفی  محمدعلی  دکتر  پیشنهاد  به 
عبدالرضا رحمانی  فضلی وزیر کشور » سیروس شفقی« به عنوان 

معاون استاندار البرز و فرماندار ویژه شهرستان کرج منصوب شد.
به گزارش دنیای هوادار، سیروس شفقی پیش از این فرماندار 

شهرستان رشت در استان گیلان بود.
وی همچنین سابقه فرمانداری شهرستان بندر مرزی آستارا و 
شهرداری شهر تالش و رییس گروه شهری معاونت هماهنگی و 

امور عمرانی استانداری گیلان را در کارنامه خود دارد.
روز  کرج  ویژه  فرماندار  و  استاندار  معاون  معرفی شفقی  آئین 

پنجشنبه در محل استانداری البرز برگزار می شود.

شهردار کرج:
شورا و شهرداری در تحقق توسعه شهر 

هم مسیر  هستند
 شهردار کرج با اشاره به اینکه نظارت شورای اسلامی شهر، موجب 
تقویت امور شهری می شود، گفت: تذکرها و نقطه نظرات پارلمان 
شهری رسیدن به توسعه پایدار را محقق می سازد.  دکتر اصغر نصیری 
در جلسه شورای برنامه ریزی مدیران افزود: فضاهای ایجاد شده میان 
شورای اسلامی شهر و شهرداری این کلانشهر طبیعی است و نشان از 

آن دارد که دیدگاه ها با شفافیت تمام مطرح می شوند.
وی تاکید کرد: براین باوریم که افزایش نظارت شورای اسلامی 
شهر بر عملکرد این مجموعه، موجب بهره وری و تحقق اهداف 
شهرداری می شود؛ به همین دلیل از نظرات، تذکرها و نقطه 
نظرات پارلمان شهری کرج نهایت استفاده را خواهیم برد تا بتوانیم 

اقدامات مطلوبی را برای توسعه پایدار شهر به اجرا برسانیم.
نصیری ادامه داد: مجموعه مدیریت شهری کرج در یک مسیر 
حرکت می کنند و عملکرد کاملا شفافی را دارند، در واقع شورای 
اسلامی شهر و شهرداری این کلانشهر در پی آن هستند تا توان 
مدیریتی شهر را با شفاف سازی اقدامات بالا ببرند که این مهم نیز 

یکی از خواسته های شهروندان به شمار می آید.

جشن،  هر   - شعبانی  راضیه 
آیینی دارد، یلدا و جشن های شب 
ایران  در  دیرین  سنت  یک  یلدا، 
است و به عنوان یک جشن آریایی 
داشته  رواج  قبل  سال  هزاران  از 
تا  که  آیین ها  این  هرچند  است، 
چند دهه پیش فراگیر بود و اکنون 
به فراموشی سپرده شده، اما بازهم 
به عنوان طولانی ترین شب  یلدا 
سال، با همه شبهای دیگر تفاوت 
دارد و مردم و خانواده ها هر یک به 
فراخور زندگی و امکانات خود، یلدا 

را گرامی می دارند.
جشن شب یلدا یا شب چله بزرگ 
که در سرزمین کهن ایران قدمتی 
به درازای هزاران سال دارد، در واقع 
و  خانوادگی  دورهمی  یک  بیشتر 
خویشاوندان نزدیک توام با شادی، 

شب  و  شب  از  پاسی  تا  بیداری 
چرگی خوردنی ها اعم از میوه و 
آجیل را شامل می شود و طولانی 
بودن این شب نمادی برای غلبه بر 
تاریکی و نشانه ای برای رسیدن به 
صبح، نور، روز و روشنایی خورشید 

است.
فال  و  گویی  قصه  و  خوانی  شعر 
حافظ   شاهنامه  خوانی،  حافظ، 
خوانی و خواندن اشعار سایر شاعران 
و بازگویی حکایت های حماسی و 
شب  های  آیین  دیگر  از  اخلاقی 
یلدا به شمار می رفته است و می 
توانست جنبه فرهنگی این میراث 
چند هزار ساله را تقویت کرده و 

زنده نگه داشت.
امید به زندگی یکی از عوامل موثر 
و  سرد  شب  گرفتن  جشن  در 
طولانی یلدا بود و تقویت این امید 

به سلامت و تندرستی 
خوردن  بنابراین  داشت،  نیاز 
میوه های مفید چون هندوانه، انگور، 
انار، سیب، خیار و  و تنقلات مقوی 
)آجیل( تا نیمه شب ادامه می یافت.

** یک سفره چهار نفره فقیرانه 
اما لبریز از عشق و صمیمیت یلدا 

چقدر تمام می شود

شبهای  جمله  از  یلدا  شک  بی 
ایرانیان  از  بسیاری  انگیز  خاطره 
است که از آن بسیار گفته و نوشته 
شده است، خبرنگار دنیای هوادار 
و  فرهنگی  های  جنبه  از  جدای 
حس و حال خوب شب یلدا، تلاش 
از  نسبی  برآورد  یک  است  کرده 
هزینه های یک سفره فقیرانه اما 
لبریز از عشق و صمیمیت یلدا برای 
یک خانواده چهار نفره را به دست 

دهد.
قیمت  به  پرداختن  از  پیش  اما 
خوراکی های شب یلدا باید یادآور 
شویم که همواره با نزدیک شدن به 
مناسبت هایی همچون شب یلدا، 
عده ای سودجو و بی انصاف، بدون 
های  قیمت  و  مقررات  به  توجه 
اعلام شده، دست به گران فروشی 

می زنند.
باوجود این، اگر بخواهیم  خانواده 
ای را درنظر بگیریم که برای شب 
یلدا تنها یک کیلو انار با کیفیت 
هزار  شش  قیمت   به  متوسط 
تومان، یک هندوانه به قیمت شش 
هزار تومان و یک کیلوگرم سیب و 
پرتقال بین دو تا سه هزار و 500  
بخریم سرجمع حدود بیست هزار 

تومان می شود.
حال اگر یک کیلوگرم آجیل درهم 

موسوم 
به آجیل شب یلدا به قیمت حدود 

50 هزار 

تومان و هزینه یک شام معمولی 
چهار نفره شامل برنج، مرغ، سالاد، 
ماست را حداقل 40 هزار تومان 
در نظر بگیریم، این سفره فقیرانه 
اما یلدایی ما دستکم بیش از 100 

هزار تومان خرج برمی دارد.
به هرحال امیدواریم همه خانواده 
های ایرانی بتوانند با فراهم آوردن 
این حداقل ها شبی شاد و خاطره 
انگیز را پشت سر گذارند و دنیای 
مغتنم  را  فرصت  هم  هوادار 
به  پیشاپیش  را  یلدا  و  دانسته 
عموم  بخصوص  هموطنان  همه 

البرزنشینان تبریک می گوید.

مواد  پژوهشگر طب سنتی گفت: 
غذایی سرد همچون هندوانه و انار 
ترش، همچنین مرکبات به ویژه با 

طعم ترش، مثل برگه هلو و زردآلو 
اندک  به میزان  باید  یلدا  در شب 

مصرف شود.

سیدمهدی میرغضنفری در ارتباط 
مورد  در  سنتی  طب  دیدگاه  با 
یلدا اظهار  بخور و نخورهای شب 
بسیار  معمولاً  یلدا  شب  داشت: 
طب  نظر  از  بنابراین  است.  سرد 
مواد  آشامیدن  و  خوردن  سنتی 
غذایی سرد همچون هندوانه و انار 
ترش، همچنین مرکبات به ویژه با 
طعم ترش، مثل برگه هلو و زردآلو 
اندک  میزان  به  باید  این شب  در 

مصرف شود.
باید  با مزاج سرد  افراد  افزود:  وی 

مراقب باشند که این مواد غذایی را 
استفاده نکرده یا همراه با آن مواد 
استفاده  )گرمیجات(  گرم  غذایی 

کنند.
ادامه  سنتی  طب  پژوهشگر  این 
داد: مصرف متعادل تنقلاتی مانند 
مغزهای بادام، فندق، بادام زمینی، 
همچون  آجیل هایی  و   پسته 
انجیر،  مویز،  کشمش،  نخودچی، 
توت خشک و تخمه که کم  حجم 
و پرانرژی هستند برای افراد در این 

شب توصیه می شود.

ماده   چه  اینکه  کرد:  تأکید  وی 
دیگری  غذای  ماده  چه  با  غذایی 
اهمیت  حائز  بسیار  شود،  خورده 
نباید  به هیچ عنوان  افراد  و  است 
با  همراه  را  زردآلو  یا  هلو  برگه 
هندوانه بخورند، چراکه این مسئله 
سبب بروز سردی در آنها می شود.

گفت:  پایان  در  میرغضنفری 
توصیه  شب  این  در  به طورکلی 
خوردن  فاصله  افراد  که  می شود 
رعایت  یکدیگر  با  را  غذایی  مواد 

کرده و از ریزه خواری پرهیز کنند.

مدیر بازرسی و نظارت اصناف استان 
به  نظارتی  طرح  اجرای  از  البرز 

مناسبت شب یلدا خبر داد.
بازرسی  مدیر  رستمی  رمضان 
در  البرز  استان  اصناف  نظارت  و 
یلدا  شب  بازار  بر  نظارت  خصوص 
اظهار داشت: با توجه به نزدیک  شدن 
به آیین شب یلدا، طرح نظارتی تا 
پایان ماه جاری با محوریت نظارت 
بر واحدهای عرضه کننده اقلام مورد 

نیاز مردم در این ایام، اجرایی شده 
است.

مانند  اقلامی  برای  افزود:  رستمی 
سایر  و  میوه  خشکبار،  شیرینی، 
در  ویژه ای  نظارتی  طرح  ملزومات، 

سطح استان در حال اجرا می باشد.
کوتاه  را  طرح  این  از  هدف  وی 
و  دانست  سودجویان  دست  کردن 
خاطرنشان کرد: به منظور حمایت 
از حقوق مصرف کنندگان، جلوگیری 

از سوء استفاده های عوامل سودجو 
کالاهای  قیمت  بی رویه  افزایش  و 
صورت  به  بازرسان  پرمصرف، 
منسجم و هماهنگ با دستگاه ها و 
بازار  سطح  در  ذیربط  اتحادیه های 
و  تنظیم  با هدف  دارند که  حضور 
رصد بازار، بیشترین تمرکز بازرسی 
این  ملزومات  به  معطوف  را  خود 

مناسبت، خواهند داشت.
بودن  پاسخگو  به  اشاره  با  رستمی 

به  رسیدگی  تلفن های  شماره 
از  کرد:  تصریح  مردمی  شکایات 
عموم شهروندان درخواست می شود 
به منظور مشارکت در امر بازرسی 
و نظارت با مشاهده تخلفاتی مانند 
گرانفروشی، کم فروشی، تقلب، عدم 
فاکتور  صدور  عدم  و  قیمت  درج 
تلفن  شماره  طریق  از  را  مراتب 
ضمن  تا  اعلام   32218154_5
رسیدگی به موقع به شکایات مردمی 

با متخلفین برابر قوانین و مقررات 
قاطعی  و  سریع  برخورد  جاری  

صورت پذیرد.

مرکز کنترل و ترافیک شهرداری کرج 
با حضور فرمانده انتظامی استان البرز، 
فرمانده سپاه استان، شهردار کرج، دو 
تن از اعضای شورای اسلامی شهر و 

پلیس راهور افتتاح شد.

نقل  و  حمل  معاون  افضلی  احمد 
اشاره  با  کرج  شهرداری  ترافیک 
در  راهور  پلیس  عوامل  استقرار  به 
مرکز کنترل ترافیک گفت: این مهم 
با هدف نظارت بر وقایع ترافیکی و 

اعمال قانون صورت گرفته است. وی 
با اشاره به نصب 6٩ دستگاه دوربین 
پلاک خوان در محدوده طرح مصوب 
گقت:  کرج،  شهر  مرکزی  هسته 
دوربین  این  46 دستگاه  بر  علاوه 
نظارتی در معابر اصلی شهر به منظور 
تخلفات  اعمال  و  ترافیک  کنترل 

ساکن نصب شده است.
رییس  قاسمی  حاجی  مهدی 
و  معماری  عمران،  کمیسیون 
ترافیک  و  نقل  و  شهرسازی حمل 
گفت:  کرج  شهر  اسلامی  شورای 
موثري  اقدام  مرکز  این  راه اندازي 

است که خروجی آن براي شهروندان 
مشهود خواهد بود. وی افزود: قطعا 
اجراي طرح ITS گام مهمي برای 
رفع دغدغه و معضل دیرینه ترافیک 
است. وی ادامه داد: نصب دوربین در 
به  نقش  ترافیکی  تخلفات  کاهش 

سزایی ایفا می کند.
فرمانده انتظامی استان البرز ضمن 
تقدیر از خبرنگاران و اصحاب رسانه 
اصحاب  و  خبرنگاران  برای  گفت: 
نیروی  و  پلیس  همچون  رسانه 

انتظامی، ساعت کار بی معناست.
سردار محمدیان تاکید کرد: با عزم 

مدیریت  ویژه  به  دستگاه ها  همه 
انضباط  و  نظم  در  کرج  شهری، 
بر ضرورت  وی  شود.  کشور  نمونه 
انتظامی  تشکیلات  در  بازنگری 
این  مدیریت  سیستم  در  تغییر  و 
حوزه تاکید کرد و افزود: این مهم به 
منظور اعمال بهینه قوانین ترافیکی 

ضروری است.
نیروی  توفیق  محمدیان،  سردار 
انتظامی در کاهش تلفات رانندگی 
را مثبت ارزیابی کرد و از کاهش67 
نفری تلفات در 8 ماهه سپری شده 

از سال جاری خبرداد.

و  باید ها  تغذیه  کارشناس 
نباید های تغذیه ای در شب یلدا را 
تشریح کرد و گفت: دانه های انار 
باید حتما جویده شوند و در غیر 
این صورت دور ریخته شوند چرا 
که سیستم گوارشی دچار اختلال 

خواهد شد.
بایدها  با  ارتباط  در  افغان  مرجان 
و نبایدهای تغذیه ای در شب یلدا 
خوردن  هم  روی  اینکه  بیان  با 
این مواد غذایی به صلاح نیست و 

برای  گوارشی  مشکلات  می تواند 
افراد ایجاد کند.

کرد:  اضافه  تغذیه  کارشناس  این 
بهتر است پس از مصرف آجیل تا 
یک ساعت از انار استفاده نکنند تا 

دچار مشکلات گوارشی نشوند.
دیابتی  بیماران  اینکه  بیان  با  وی 
در  باید  خون  چربی  دچار  افراد  و 
کنند،  دقت  آجیل  انواع  مصرف 
گفت: مصرف انواع تخمه در کنار 
سبب  می تواند  غذایی  مواد  سایر 

سنگین شدن سیستم گوارشی افراد 
در  می شود  توصیه  بنابراین  شود؛ 
شب یلدا از همه این مواد به صورت 

اندک استفاده شود.
وی گفت: به دلیل مصرف همزمان 
همچون  غذایی  مواد  از  بسیاری 
آجیل و ... دانه های انار باید حتما 
جویده شوند و در غیر این صورت 
دور ریخته شوند چرا که سیستم 
گوارشی دچار اختلال خواهد شد. 
خوردن  فاصله  حداقل  همچنین 

آجیل تا هندوانه نیم ساعت به طول 
انجامد.

ورزشی  فیزیولوژی  دکترای  این 
توصیه  همچنین  کرد:  اضافه 
می شود در این شب افراد نسبت به 
انجام ورزش های گروهی همچون 
طناب کشی، پرتاب توپ، پانتومیم 
کنند  اقدام   .… و  وسطی  بازی، 

تا هم هضم مواد غذایی بهتر انجام 
گیرد و هم افراد شادتر باشند.

میزان  البته  کرد:  تصریح  افغان 
افراد  برای  ورزش  شدت  و  ورزش 
مختلف متفاوت است و هر فردی با 
توجه به شرایط جسمانی که دارد 
انجام  را  لازم  ورزش های  می تواند 

دهد.

اجرای طرح تشدید نظارت بر اصناف در آستانه شب یلدا 

بایدها و نبایدهای تغذیه ای در شب یلدا

خوردن انار و هندوانه همزمان با آجیلِ شب یلدا ممنوع

مرکز کنترل و ترافیک شهرداری کرج افتتاح شد

آئین نکوداشت شب یلدا در منطقه 11 
برگزار می شود

با هدف حفظ میراث معنوی و ارزشها و رسوم بومی محلات، 
برنامه فرهنگی نکوداشت شب یلدا در فرهنگسرای شهید آوینی 

منطقه 11 به اجرا در می آید
با هدف حفظ میراث معنوی و ارزشها و رسوم بومی محلات، 
برنامه فرهنگی نکوداشت شب یلدا در فرهنگسرای شهید آوینی 

منطقه 11 به اجرا در می آید.
با نزدیک شدن روزهای پایانی پائیز و شب یلدا، برنامه ریزی برای 
برگزاری مراسمی با شکوه و زنده نگه داشتن آداب و رسوم محلی 

منطقه کلاک عملیاتی شد.
 جمعه 24 آذر سالن آمفی تئاتر فرهنگسرای شهید آوینی پذیرای 

علاقه مندان به فرهنگ و هنر اصیل ایرانی است.
سازمان  کرج،  شهرداری  منطقه 11  مشارکت  با  برنامه  این   
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری کرج و خانه فرهنگ 

کلاک برگزار می شود.
از آیتم های شاخص این برنامه می توان به اجرای برنامه نمایشی از 
رسوم و آداب اهالی کلاک در سالیان دور، داستان سرایی، حافظ 
خوانی، اجرای زنده موسیقی سنتی و پذیرایی با خوراکی هایی که 

به روش های قدیم تهیه  شده، نام برد. 

خبر

رونوشت آگهی حصر وراثت 
خانم تاجماه رهبری کرویه  دارای شماره شناسنامه 1244 به شرح داد خواست به کلاسه ٩60٩41/٩ از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان پروین رهبری به شماره شناسنامه 

810 در تاریخ 13٩6/6/11 اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته.
ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :

1- تاجماه رهبری کرویه  متولد 1313/4/1٩ به شماره شناسنامه 1244 فرزند اسد اله )مادر متوفی(
اینک با انجام تشریفات مقدماتی در خواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیت نامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی 

رئیس شعبه شورای حل اختلافصادر خواهد شد.  9707 / 96 / ف

سفره ای لبریز از صفا و صمیمیت به نام یلدا: 

یلــدا ، شبی به 
درازای هزاران سال

افرادی که نباید در شب یلدا انار و هندوانه بخورند!

تیلدا  حسینی

حل مسئله در هوش مصنوعی)6(

حل مسئله در هوش مصنوعی به جستجوی هدفمند در 
میان روش های موجود برای دستیابی به هدف یا راه حل از 
پیش تعیین شده اطلاق می گردد. روش های حل مسئله به 

دو روش کلی بیان می شوند.
- هدف کلی - هدف خاص  

در رویکر »هدف خاص« بر روی مسئله خاصی متمرکز 
می شود و ابعاد و ویژگی های مختلف آنرا شامل می شود.

در مقابل رویکرد »هدف کلی« قابل استفاده برای دامنه 
کنید  فرض  مثال  برای  می باشد.  مسائل  از  گسترده ای 
مسئله، طراحی رباتی است که قابلیت طی مسیر از نقطه 
ابزار مورد نیاز  بنابراین  الف به نقطه ب را داشته باشد. 
برای طی کردن نقطه الف تا ب را می توان حرکت به جلو، 
عقب، راست و چپ دانست که با فراهم نمودن این ابزار 
و تعریف خطا )میزان فاصله نقطه فعلی تا نقطه هدف(، 
ربات به راحتی توانایی طی کردن مسیر یدن به هدف را 

خواهد داشت.
بسیاری از مسائل روزمره با هوش مصنوعی حل شده اند. 
برخی از نمونه های آن را می توان مانند بهینه سازی طراحی، 

ساخت و اجرا در پروژه های عظیم صنعتی دانست.

یادداشت

علی گرامی متین


